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A tARtAlOmBÓl

Fornetti Elek nem tarto-
zott az átlagos egyetemisták 
közé. Kiskorától kezdve sze-
rette az ismétlődő dolgokat, 
azokat a napi szertartásokat, 
melyek a gyerekkor elenged-
hetetlen velejárói. Felnőve 
sem tudott megbarátkozni 
azzal a tézissel, hogy csak a 
változás örök. sokat töpren-
gett azon, hogyan, miként 
tudna állandóságot csem-
pészni az életébe. Mi tagadás, 
itt az egyetemen mindenki 
kicsit különcnek tartotta a 
szokásaihoz mániákusan 
ragaszkodó fiatalembert.

Elek minden nap ugyan-
abban az időpontban kel, 
ugyanazt reggelizi, és ugyan-
abban a kopott farmerban 
és elnyűtt kabátban jár. Van 
egy mindennél különösebb 
szokása. Minden egyes nap 
lefotózza magát az egye-
tem Főépülete előtt állva. 
ugyanúgy áll, ugyanúgy 
mosolyog, legyen nyár, ősz, 
tél vagy tavasz. Egy ízben 
Debrecenben járt Haroshi 
Makamoto, a neves japán fo-
tós, és több napon át figyelte 
Elek ténykedését. Annyira 
megtetszett neki a különös 
akció, hogy kiállítást szerve-
zett az elkészült fotókból az 
oszakai egyetemen. Fornetti 
Elek most éppen Japánban 
van, és egyre-másra adja 
az interjúkat az érdeklődő 
újságíróknak. 

Láthatjuk, hogy a rend-
szeresség nem hiábavaló, 
és olyan utakra vezethet 
bennünket, amelyekről ko-
rábban nem is álmodtunk. 

Sturm Aurél



2024. május4  unideb.hu HÍREK

Miniszteri vizit 
Nagy István agrárminiszter április 23-án a Debreceni Egyetemre 

látogatott, ahol szilvássy Zoltán rektor és Bács Zoltán kancellár 
fogadta. A DE agrár-felsőoktatási és ipari kapcsolatairól, aktuális 
mezőgazdasági képzés- és infrastruktúra-fejlesztéseiről, az ágazat 
helyzetéről is szó volt az egyetemi vezetőkkel folytatott megbeszé-
lésen a Böszörményi úti campuson. A találkozóba bekapcsolódott 
Harsányi Endre agrár- és élelmiszertudomány fejlesztéséért felelős 
ágazatfejlesztési rektorhelyettes, valamint Diego Morales, az ame-
rikai egyesült államokbeli Indiana állam külügyminisztere is, aki 
a DE oktatási, kutatási és innováció tevékenységével ismerkedett 
az intézményben.

Állásbörze
Csaknem 800 négyzetméteren 80 kiállító és több mint kétezer állás várta a látogatókat a régió legnagyobb állásbörzéjén a Debre-

ceni Egyetem Főépületében április 17-én. A kínálat ezúttal is kiemelkedő volt, nemcsak pozíciókat találhattak a hallgatók, hanem 
szakmai gyakorlati helyeket, önkéntes munkalehetőségeket és külföldi ösztöndíjakat is. A DE 2007 óta szervezi meg az Állásbörze és 
Karriernapot, 2017-től pedig már évente kétszer várják az álláskeresőket. 

Szakmai Nap 
Mintegy ezer hallgató és harminckét vállalati partner részvé-

telével rendezett szakmai Napot a Debreceni Egyetem Termé-
szettudományi és Technológiai Kara. Négy szekcióban tartottak 
előadásokat a résztvevők, többek között gyógyszeripari, vegyipari, 
villamosipari és gyártástechnológiai tevékenységet folytató, va-
lamint földtudománnyal, adattudománnyal és pénzügyi elemzé-
sekkel foglalkozó vállalatok képviselői. Mivel a TTK hallgatóinak 
harmada külföldről érkezik, mintegy ötven országból, idén 
először egy angol nyelvű szekciót is kialakítottak, ahol a külföldi 
hallgatókat várták.

Akció a jó ügyért
A Debreceni Egyetemen már hagyomány, hogy az országos 

Vérellátó szolgálat és a Vöröskereszt helyi szervezete szervezé-
sében az egyetemi polgárság vért adjon. Ezúttal is kitelepült az 
oVsZ, mobil véradóhelyet felállítva a Műszaki Karon, valamint 
a Kossuth Lajos Kollégiumok III. számú épületének többcélú 
termében. A meghirdetett alkalmakra márciusban 73 fő érkezett, 
míg áprilisban 54-en vállalták az önzetlen segítségnyújtást. Egye-
temünk egyébként különös hangsúlyt fektet a véradásra, hiszen 
szabadon választható tárgyként is igen népszerű ez a lehetőség, 
amelyért még kreditpontot is lehetett szerezni. 
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Elismerések 
Április 26-án tartották a Magyar Egyetemi-Főiskolai sportszö-

vetség tisztújító közgyűlését Budapesten. Négy évre újra Mocsai 
Lajost választották meg a MEFs elnökének. Bács Zoltán, a 
Debreceni Egyetem kancellárja pedig marad a MEFs alelnöke. 
Magyar Egyetemi-Főiskolai sportért Életműdíjat vehetett át Jávor 
András, a DE professor emeritusa, rektori főtanácsadó, a DEAC 
elnöke, Fenyves Veronikát, a DE GTK dékánját pedig a MEFs Csik 
Ferenc Ezüstplakettje az Egyetemi-Főiskolai sportért díjjal ismerték 
el. A DE sporttudományi Koordinációs Intézet munkatársai közül 
Gáthy Éva és Mikhárdi sándor a Gedényi Mihály Elnöki Elismerő 
oklevelet kapták meg. Magyar Egyetemi-Főiskolai Halassy olivér 
Hallgatói Díjban részesültek: Bács Zalán Mihály és sánta János.

Kitüntetés
Akadémiai Díj elismerésben részesült Maticsák sándor, az 

MTA doktora, a Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Kar 
Magyar Nyelvtudományi Intézet Finnugor Nyelvtudományi 
Tanszék tanszékvezető egyetemi tanára A magyar nyelv eredete 
és rokonsága című kötetéért, amely segít eloszlatni a nyelvünkkel 
kapcsolatos tévhiteket, és a nyelvtörténet tudományos módsze-
reivel igazolja a magyar nyelv finnugor eredetét. Az Akadémiai 
Díjat a Magyar Tudományos Akadémia május 6-i ünnepi ülésén 
adták át Budapesten.

Világszínvonalú ambulancia 
A legmodernebb eszközökkel segíti a betegségek korai felis-

merését és a műtéteket az a Cornea (szaruhártya) Ambulancia, 
amelyet május 9-én adtak át a DE Klinikai Központ szemklini-
káján. A két rendelőből és kezelőből álló egység eszközparkjának 
komplexitása országosan egyedülálló. Az ambulancia mellett 
a Cornea Bank is hozzájárul a világszínvonalú működéséhez. 
A szaruhártya-átültetés a cornea eredetű vakság gyógyítására 
szolgáló műtéti eljárás. Alberth Béla professzor – aki a debreceni 
szemklinikát 25 éven át vezette – csaknem 4000 transzplantációt 
végzett, és a szaruhártya-átültetést rutin beavatkozássá tette az 
egész országban. 

Vastaps a Liszt teremben 
Nagy sikerű koncerttel zárta a 2023/2024-es zenei évadát a DE Zeneművészeti Kara április 28-án. A változatos kínálatot felvonultató 

programsorozat utolsó eseményén a ZK tehetséges hallgatói mutatkoztak be szólistaként a szimfonikus zenekar élén. Ez volt a képzési 
időszak egyik legjelentősebb fejezete, hiszen az egyetemisták bemutathatták, mit tanultak. A mostani évadban összesen negyvenöt 
hangversenyt láthatott a közönség. Már huszonharmadik alkalommal rendezték meg a Liszt teremben a Konzervatóriumi Estéket és 
a Hang-Játék-Zene élménykoncerteket, harmincegyedjére az universitas hangversenysorozatot.



2024. május6  unideb.hu6  unideb.hu HÁttÉR

Szenátus
Új doktori iskola indításáról, valamint 
a szervezeti egységek 2024. évi 
működési és üzleti terveiről is döntött 
a Debreceni Egyetem Szenátusa. 

A Debreceni Egyetem nemzetközi tudo-
mányos kapcsolatainak alakulásáról beszélt 
beszámolójában szilvássy Zoltán rektor a 
szenátus áprilisi ülésén. Az egyetemi vezető 
kiemelte, hogy miközben az Európai unió 
korlátozásai miatt több nemzetközi pro-
jektben sajnálatos módon nincs lehetőség 
az egyetemi részvételre, addig a korábbi 
projektekben együttműködő partnerek 
ragaszkodnak a Debreceni Egyetemhez. Pél-
daként hozta a NeurotechEu-programból 
megismert német Bonni Egyetem vezetői-
nek kétnapos látogatását, mely Tőzsér József 
élettudományokért felelős ágazatfejlesztési 
rektorhelyettes közreműködésével valósult 
meg. 

– A megbeszélések során tételesen át-
beszéltük a korábbi együttműködés közös 
pontjait, Michael Hoch rektor elismerően 
szólt a DE tevékenységéről, és kölcsönösen 
reményünket fejeztük ki a megkezdett 
kooperáció bővítéséről, a kapcsolat kiter-
jesztéséről – tájékoztatott szilvássy Zoltán.

A rektor beszámolt Harsányi Endre agrár- 
és élelmiszertudomány fejlesztéséért felelős 
ágazatfejlesztési rektorhelyettes amerikai 
egyesült államokbeli partnerekkel folyta-
tott, az agrártudományi oktatást és kutatást 
támogató egyeztetéseiről is.

Bács Zoltán kancellár beszámolójában 
kiemelte, hogy a finanszírozási szerződés 
passzusai teljesülnek, illetve hogy idén 
évközben, több ütemben kerül sor az egész-
ségügyi konszolidációra. Az intézményi 
büdzsé márciusi elfogadása után ezúttal 
a szervezeti egységek üzleti és működési 
terveiről döntött a szenátus a gazdasági 
ügyek között. 

– Az intézmény által nyújtott teljesítmény 
nyomán, a finanszírozási szerződésben vál-
laltak teljesítésével az idei évben is biztosított 
a Debreceni Egyetem normális, kiegyensú-
lyozott működése – jelentette ki Bács Zoltán.

A testület ellenszavazat nélkül fogadta el 
a 13 kar, az Agrár Kutatóintézetek és Tan-
gazdaság (AKIT), valamint a köznevelési és 
szakképző intézmények 2024. évi működési 
és üzleti terveit.

A szenátus javaslatot fogadott el eme-
ritus tanácsadó és professor emeritus cím 
adományozására, valamint a Debreceni 
Egyetem szervezeti és Működési szabályzata 
törzsrészének módosítására. Ennek nyomán 
az intézmény Tanárképzési Központja Pe-
dagógusképző Központ néven, aktualizált 
feladatkörrel folytatja munkáját, illetve a 
korábban rektorközvetlen Biodiverzitás, 
Klímaváltozás és Vízgazdálkodás Koordi-
nációs Kutatóközpont a jövőben a MÉK és 
a TTK közös felügyelete alatt Biodiverzitás, 
Vízgazdálkodás és Klímaváltozás Kompe-
tencia Központként végzi a tevékenységét. 
ugyancsak támogatták a Karok Működési 
rendjének változtatását a Gazdaságtudomá-
nyi, illetve a Gyermeknevelési és Gyógype-
dagógiai Karra vonatkozóan.

Döntött a szenátus a munkáltatói jogkör 
gyakorlásának rendjét, továbbá az egyes 
munkakörök betöltésével kapcsolatos sza-

bályokat, a pályáztatás 
rendjét és egyéb foglal-
koztatási szabályokat, 
valamint az egyetemi 
kitüntetések és címek 
a d om á ny o z á s á n a k 
rendjét meghatározó 
szabályzat módosításá-
ról is. utóbbi döntésével 
egységesítette az egye-
temi és az egyetemet 
fenntartó Gróf Tisza 

István Debreceni Egyetemért Alapítvány 
publikációs díját.

Az szMsz felvételi eljárásról szóló mel-
lékletének, valamint a Tanulmányi és 
Vizsgaszabályzatnak a megváltoztatását is 
támogatta a testület több kar esetében, majd 
javaslatot fogadott el a Hallgatói Térítési és 
Juttatási szabályzat, a hallgatói jogorvoslati 
kérelmek benyújtásának és elbírálásának 
rendjét szabályozó melléklet, a Hallgatói 
Fegyelmi és Kártérítési szabályzat, a Doktori 
szabályzat és a Vezetőpedagógusok megbí-
zásának szabályzata módosítására.

A szenátusi tagok 2024. évi választásával 
kapcsolatban a szenátus tagjainak meg-
választására irányuló elektronikus eljárás 
szervezetei és eljárásuk részletes szabályai 
című szabályzatot, illetve a Választási Elnök-
ség tagjainak megválasztásáról és a Jelölő 
Bizottság tagjainak megválasztásáról szóló 
javaslatokat is elfogadta a testület.

A szenátus támogatta a Pekár Imre Gépé-
szeti Tudományok Doktori Iskola létesítésére 
és a gépészeti tudományok tudományág-
ban doktori képzés indítására vonatkozó 
javaslatot. 

Módosult a Klinikai Központ Működési 
rendje is: a sebészeti Klinikán belül létrejön 
a robotsebészeti Központ, a Belgyógyászati 
Klinika C épületében alakítják ki a Belgyó-
gyászati Immunológiai Központot, illetve 
reumatológiai és Immunológiai Klinikára 
változik a reumatológiai Klinika neve.

Az oktatási ügyek között elfogadta a sze-
nátus a 2024/2025-ös tanév időbeosztását, 
valamint a 2023/24-es tanév módosítására 
irányuló javaslatot a MÉK-on, illetve az idei 
Képzési Program módosítását a GYTK-on. 
Jóváhagyták EsG környezeti, társadalmi 
és irányítási szakember, továbbá zenei me-
nedzser mesterképzési szakok indítását a 
GTK-on, illetve a teljesítményelektronikai 
specializációt villamosmérnöki Msc szakon 
a MK-on. A villamosmérnöki mesterszak és 
az ÁoK innovatív táplálkozási és űregészség-
tudományi szakember szakirányú tovább-
képzési szakának angol nyelven történő 
indítását is támogatta a testület.

Nemzetközi partnerekkel kötött együtt-
működési megállapodások jóváhagyásáról is 
döntött a testület, az ülést pedig a 2024/25-ös 
tanévre érvényes kollégiumi térítési díjakról 
szóló megállapodás elfogadásával zárta a 
szenátus.

Sajtóiroda – TPL
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A Debreceni Egyetem Kardiológiai és Szívsebészeti Klini-
káján hétfőn átadták azt a hibrid műtőt, ahol elsősorban 
speciális szívkatéteres beavatkozásokat végeznek, 
de alkalmas akár nyitott szívműtétek elvégzésére is. 
A legfejlettebb technológiát képviselő műtőt mintegy 
egymilliárd forintból alakították ki. 

– A hibrid műtő átadása nem csupán fontos állomás Klinikai 
Központunk regionális, egyetemi szintű szerepvállalásában, hanem 
a korábbinál is szorosabb kapcsot jelent a kardiológiai és szívsebé-
szeti szakmaterületek között. A műtőblokk jól illeszkedik Klinikai 
Központunk elmúlt években bekövetkezett jelentős fejlődési folya-
matába, és erősíti a DE vármegyehatáron, országhatáron is átívelő 
centrumszerepét – hangsúlyozta szabó Zoltán rektorhelyettes, a Kli-
nikai Központ elnöke, a hibrid műtő április 15-ei átadó ünnepségén. 

A hibrid laboratórium egy olyan helyiség, ahol elsősorban spe-
ciális szívkatéteres vizsgálatokat végeznek, de alkalmas akár nyitott 
szívműtét elvégzésére is. 

– A Debreceni Egyetemet fenntartó alapítvány kuratóriuma 
örömmel támogatta és segítette a hibrid laboratórium létrehozását, 
mert a Kardiológiai és szívsebészeti Klinika múltja és jelene garan-
tálja e fejlesztés jövőbeni sikerét. A DE ezzel a beruházással felkerült 
egy olyan európai térképre, amely csak a legfejlettebb egyetemi 
betegellátó intézményeket jelzi – emelte ki Kossa György, a Gróf 
Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumi elnöke. 

A helyiség mérete és építészeti kialakítása, légtechnikája, mű-
szerezettsége lehetővé teszi, hogy egyszerre több orvosi szakma, 
elsősorban kardiológusok, szívsebészek, aneszteziológusok, kar-
diológiai képalkotásban jártas specialisták közösen végezzenek 
komplex, nagy gyakorlatot és szaktudást igénylő beavatkozásokat, 
nem ritkán súlyos állapotú betegeken. 

– Jelenleg az űrkutatás után az egészségügy áll a második he-
lyen az innováció gyakorlatba ültetésében. Ehhez pedig a DE-en 
minden adott. Együtt van a kormányzati szándék, a modellváltó 

Világszínvonalú fejlesztés

intézmény és a város töretlen támogatása. Ezért Debrecen kiváló 
talaja az innovációnak – tette hozzá Takács Péter egészségügyért 
felelős államtitkár

Papp László, Debrecen polgármestere pedig arról beszélt, hogy a 
hibrid laboratórium kialakítása egy újabb lépés a minőségfókuszú 
egyetemi gyógyászati fejlesztések területén. 

– Debrecen kivételezett helyzetben van abból a szempontból is, 
hogy az elmúlt években folyamatosak voltak azok a korszerűsítések, 
beruházások, amelyek a város és a régió egészségügyi ellátásának 
minőségi javítását célozzák. Mindez köszönhető annak is, hogy 
az egyetem és a Klinikai Központ vezetése elkötelezett a töretlen 
fejlesztés mellett – mondta a polgármester. 

A helyiségben sokféleképpen mozgatható műtőasztal, röntgenké-
szülék, monitorok, altatógép, szívmotor segítik a betegbiztonságot. 

– A hibrid labor koncepcióját elsősorban az utóbbi évtizedben 
a transzkatéteres technikák terén látható elképesztő innováció 
hívta életre. Már nemcsak a koszorúér-betegséget és a szívritmus-
zavarokat tudjuk katéteren keresztül gyógyítani, hanem a szervi 
szívbajok, a szívbillentyű-betegségek, szívfejlődési rendellenességek 
jelentős részét is. Ezek a strukturális intervenciók olyan betegeken 
is elvégezhetők, akiknek az életkoruk vagy állapotuk miatt a ha-
gyományos szívműtéttel, annak magas kockázatai miatt már nem 
tudnánk segíteni. A hibrid laboratórium tehát a komplikált, nehéz 
beavatkozások színhelye – mondta Csanádi Zoltán, a DE Klinikai 
Központ Kardiológiai és szívsebészeti Klinika igazgatója. 

A professzor hozzátette: a labor létrehozásával a katéteres be-
avatkozások számát növelhetik a jövőben, hiszen az eddigi négy 
katéteres asztal mellett már egy ötödik is rendelkezésre áll. Ezzel a 
várakozási idők is csökkenthetők. Az ünnepségen elhangzott az is, 
hogy a klinikán olyan szakembergárda dolgozik, akik fogékonyak 
az új technikákra. Ezt az is bizonyítja, hogy az elmúlt 5 évben több 
mint 20 új intervenciót, új beavatkozást vezettek be. 

– A hibrid laboratórium a legfejlettebb technológiát képviseli, 
a legfontosabb mégis a mögötte lévő humán erőforrás. A hibrid 
laboratórium a legnagyobb biztonságot tudja nyújtani a betegek 
számára, de szerepét igazán csak egy olyan, nagy tradícióval 
rendelkező, fontos tudományos centrumként is működő csúcs 
ellátóhelyen tudja igazán betölteni, mint a kiváló szakemberekkel 
rendelkező Kardiológiai és szívsebészeti Klinika – jelentette ki 
szilvássy Zoltán, a DE rektora. 

A hibrid műtőt mintegy egymilliárd forintból, a DE saját for-
rásából és uniós pályázati támogatásából hozták létre a DE KK 
Kardiológiai és szívsebészeti Klinikán. 

Sajtóközpont – CzA
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Egyetlen magyar felsőoktatási intézményként nyerte el 
a FISU Healthy Campus programjának arany minősítését 
a Debreceni Egyetem. A nemzetközi listán szereplő 137 
felsőoktatási intézményből mindössze tíz rendelkezik 
hasonló besorolással.

A Nemzetközi Egyetemi sportszövetség (FIsu) 
Healthy Campus programjának célja, hogy a lehető 
legtöbb színtéren fejlessze a hallgatók és az egye-
temi közösség jóllétét. A harminc nemzetközi 
szakértő által összeállított program egy glo-
bális hálózatot tesz elérhetővé az egyetemek 
számára, annak érdekében, hogy megosszák 
egymással az ismereteiket, a szakértelmüket, 
a jól bevált gyakorlatokat és meglátásaikat. A 
FIsu Healthy Campus legfrissebb, a világ 137 
felsőfokú oktatási intézményét értékelő listáján 
a Debreceni Egyetem arany minősítést szerzett.  

– Nagy öröm számunkra, amikor egy ilyen jelentős nem-
zetközi szervezet elismeri a Debreceni Egyetem tevékenységét. 
Több mint tíz évvel ezelőtt kezdtük el a tudatos építkezést a 
sporttudományi képzés és kutatás, valamint az egyetemi sportinf-
rastruktúra fejlesztése területén. Ez a nemzetközi minősítés remek 
visszajelzés számunkra, hogy hatékonyan működik az intézmény 

Arany minősítést kapott
a Debreceni Egyetem 

sportkoncepciója. Egy olyan sportökoszisztéma jött 
létre Debrecenben, amely a sporttudomány mellett 

az egyetemi közösség jóllétét is kiválóan szolgálja 
– értékelt Bács Zoltán. A Debreceni Egyetem 

kancellárja hozzátette: az a cél, hogy az in-
tézmény a minősítési rendszer legmagasabb 
fokát, a platina szintet is elérje, amelytől már 
csak egy lépésre van.

A DE sporttudományi Koordinációs Inté-
zetének igazgatója is büszkeséggel beszélt az 

arany minősítés megszerzéséről. 
– A program egy konkrétan meghatározott, 

kétéves periódust ölel fel, mely időszak alatt kilenc lépésből 
álló követelményrendszert követve érkezik el az egyetem a végső 
értékeléshez, mely alapján elnyeri az általa elért fokozatot és minő-
sítést. A hét fő pillérhez kapcsolódóan összesen száz, részletesen 
kidolgozott kritérium-elemből tevődik össze a program. Örülünk, 
hogy bizonyítottan tudunk tenni az egyetemi polgárságért. Ez a 
program nem csak a sportról szól, rengeteg aldimenziója van, 
ideértve többek között a táplálkozást, a mentális és szociális 
egészséget, a fenntarthatóságot, és még sorolhatnám. A FIsu 
szakemberei személyes látogatások során is ellenőrizni szokták, 
hogy a valóságnak megfelelnek-e az adatok, amelyeket feltöltünk 
a megfelelő felületekre. Mindig jó érzés, ha mások mondják, 
hogy jó irányba haladunk. A jövőben is folytatjuk, ugyanis a 
sportszövetség szigorú és részletekbe menő akkreditációs eljárása 
fontos eleme lesz a nemzetközi egyetemi rangsorokban való még 
előkelőbb helyezések elérésének – részletezte Balogh László.

A világ 137 egyeteme közül, mely szerepel a programban, 
mindössze tíz kapta meg az arany minősítést, köztük a Debreceni 
Egyetem. Magyarországról még egy intézménynek sikerült felke-
rülni a listára, a Magyar Testnevelési és sporttudományi Egyetem 
bronz minősítéssel szerepel.

 Sajtóközpont
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Életének 81. évében 2024. április 23-án el-
hunyt Borbély György nyugalmazott egyetemi 
tanár, az egykori Kossuth Lajos Tudományegye-
tem és a Debreceni Egyetem Természettudomá-
nyi Karának volt dékánja.

Borbély György 1943. július 21-én született 
Debrecenben. Tanulmányait a debreceni Fa-
zekas Mihály Gimnáziumban kezdte, majd a 
Kossuth Lajos Tudományegyetemen folytatta, 
ahol 1961 és 1966 között biológia–kémia szakos 
középiskolai tanári képesítést szerzett. 1974-ben 
növényélettan és növényi biokémia területen egyetemi doktori fokozatot, 1983-ban a Magyar Tudományos 
Akadémia (MTA) kandidátusi fokozatát szerezte meg biológiai tudományokból, a fotoszintetizáló szervezetek 
(cianobaktériumok) stresszreakcióinak kutatásával kapcsolatosan. 1997-ben a biológiai tudományok dokto-
rává avatták, ugyanebben az évben habilitált a Kossuth Lajos Tudományegyetem Természettudományi Karán.

Első munkahelye a Keszthelyi Agrártudományi Egyetem Növénytani és Növényélettani Tanszéke volt, ahol 
1966 és 1973 között tanársegédként dolgozott. 1973 és 1995 között az MTA szegedi Biológiai Központjának 
Növényélettani Intézetében dolgozott csoportvezetőként majd igazgatóhelyettesként. 1993 és 2008 között a 
Debreceni Egyetem Természettudományi Karának Növénytani Tanszékének vezetője volt, 1998–2004 között 
dékán a Kossuth Lajos Tudományegyetem, majd Debreceni Egyetem Természettudományi Karán.

számos külföldi szakmai úton vett részt, többek között az Egyesült Államokban, Franciaországban és Nagy-
Britanniában. Tudományos tevékenységének kiemelkedő eredményei között szerepel a cianobakteriális shine 
- Dalgarno szekvencia felfedezése, a cianobakteriális hősokk-válasz természetének leírása, a cianobakteriális 
DNs-függő-rNs-polimerázok cianobaktériumokra jellemző különleges alegységének, a γ-alegységnek a 
felfedezése, valamint a cianobaktériumok és a kloroplasztiszok egyik közös jellemzőjének, a szénhidrát-anyag-
cseréjük úgynevezett redox kontroll alatt állásának a leírása. Kollégáival és tanítványaival új eredménnyekkel 
járult hozzá a cianobakteriális metabolitok növényi anyagcserére gyakorolt hatásainak megismeréséhez. Bor-
bély György életműve jelentős hozzájárulást adott a biológiai tudományokhoz, különösen a fotoszintetizáló 
szervezetek stresszreakcióinak kutatásához.

szakmai elismerései között szerepel a Debreceni Egyetem Természettudományi Karának legnépszerűbb 
oktatója cím, a Kossuth Lajos Tudományegyetem Emlékérem, a Magyar Köztársasági Érdemrend Lovagke-
resztje (2003), a Farkas Gábor díj (2011), a Debreceni Egyetem Természettudományi Kar 50 éves Jubileumi 
Emlékérme (2008) és a Kossuth Lajos Emlékérem (2011).

Borbély György professzort iskolateremtő tevékenysége, elkötelezett oktatói és kutatói aktivitása, az egye-
temért folytatott aktív közösségi tevékenysége és emberi kvalitásai felejthetetlenné tették. A vezetésére bízott 
közösségeket nagy empátiával, hozzáértéssel irányította, tanácsaival, szeretetével mindannyiunk életét segítette. 

Kimagasló, kitartó, áldozatos egyetemi szerepvállalásával jelentős mértékben hozzájárult a Debreceni 
Egyetem Természettudományi és Technológiai Kar, valamint a Növénytani Tanszék fejlődéséhez, példaként 
szolgálva a jelen és a jövő generációi számára. A magas szintű oktató- és kutatómunka iránti elhivatottsága, 
empátiája méltán tette őt ismertté és elismertté a hallgatók és az oktatók körében egyaránt.

Borbély György professzort a Debreceni Egyetem, a Természettudományi és Technológiai Kar, valamint 
a Növénytani Tanszék saját halottjának tekinti.

Borbély György
(1943–2024) 
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Négy orvostudományi egyetem sportolói 
öt sportágban mérték össze tudásukat 
a Debreceni Egyetem sportlétesítményeiben, 
hogy eldöntsék, melyik intézmény hallgatói 
vihetik haza ezúttal összesített elsőként 
a Medikus Kupát. 

A Debreceni Egyetem a semmelweist (soTE), a sze-
gedi Tudományegyetemet (sZoTE), valamint a pécsi 
küldöttséget (PoTE) fogadta a szombati és vasárnapi 
játéknapokon. A labdarúgó-, kézilabda-, kosárlabda-, 
röplabda- és vízilabda-mérkőzéseket férfi és női ágon 
egyaránt megrendezték. A Medikus Kupa különleges-
sége, hogy – noha ezúttal az egyetemi kollégiumok sem 
eredeti lakóikkal telnek meg – a mérkőzések tömött 
lelátói, valamint a szurkolás hangulata egészen egye-
dülálló környezetet ad az összecsapásoknak. Az egye-
temek szurkolói és tagjai pedig egyébként nem csupán 
a meccseken, de azokon kívül is kifejezik egymás felé 
rivalizálásukat – legyen szó utcáról, buliról vagy épp 
egy nagyobb létszámú ebédről. 

A záróeseményt április 21-én, vasárnap tartották a 
Főnix Arénában, ahol az eredményhirdetésen össze-
sítették, melyik egyetem milyen egyéni és csapatszintű 
teljesítményekkel zárt. A ceremónia díszvendége Hankó 
Balázs, a Kulturális és Innovációs Minisztérium felsőok-
tatásért, innovációért, szakképzésért és felnőttképzésért 
felelős államtitkára volt. Egyetemünk férfi kosárlab-
dacsapata aranyérmet szerzett, a röplabdás és focista 
hölgyeink is a dobogó legfelső fokára állhattak fel. Női 
kézilabdában és férfi röplabdában másodikok lettünk. 
A férfi kézilabda-, férfi röplabda-, női kosárlabda-, női 
és férfi vízilabdacsapatunk pedig bronzérmet kapott. A 
végső táblázaton a PoTE, azaz Pécs végzett az élen, így 
ők vihették haza az idei Medikus Kupa vándorserlegét, 
a DE összesítésben pedig második lett. 

Ezek a napok korántsem kizárólag a sportról szól-
tak, hiszen a résztvevők esti bulikon pihenhették ki a 
felkészülés és a megmérettetés fáradalmait. A HALL 
és a Víztorony különleges nyitva tartással várta a hazai 
könnyűzene szerelmeseit, hiszen egyszerre üzemelt a 
két vendéglátóegység – igen népes állandó közönséggel. 

A Víztoronyban fellépett többek között az egyébként 
Azahriaht is felvezető Bittó Duó, míg a HALL-ba látoga-
tott Bagira „gazdája”, Beton.Hofi, valamint Dzsúdló. A 
közönséget talpra ugrasztotta továbbá a szegedi suncity 
Brass, amely a rézfúvós hangzást egyedülálló módon 
keveri az elektronikus műfajok dj-pulton ötvözött 
dinamikájával. A hajnalig tartó buliról rezidens dj-k 
gondoskodtak, míg a Víztorony pincetermében techno 
várta az intenzív ütemek kedvelőit. 

A cívisvárosi, valamint egyetemi sportdömping ko-
rántsem ér véget az esztendőre, hiszen nyáron – immár 
kevesebb mint nyolcvan nap múlva – érkezik az Euró-
pai Egyetemi Játékok (EuG), július 12–24. között. A 
rendezvényt a cívisváros Miskolccal közösen szervezi, 
és Európa félezer egyeteméről több mint nyolcszáz 
résztvevő érkezik. 

Barna Marci, fotó: Schuszter Bálint, Löki Viktor
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Ötcsillagos előadók
A szeszélyes tavasz után most úgy tűnik, tényleg 
beköszöntött a nyár. Nektek mi jut eszetekbe a nyárról? 
A Campus Fesztivál? És mi jut eszetekbe a Campus 
Fesztiválról? Valószínűleg a nagy meleg, a pezsgés 
és pörgés, találkozás rég nem látott ismerősökkel, 
habzó csapolt sör és rengeteg koncert. 

szerkesztőségünkbe nemrég felháborodott hangvételű üze-
net érkezett. Kenyeres Péter felrótta nekünk, hogy: „Hetek óta 
olvasom a Campus-ajánlókat az Egyetemi Életben. Mindenféle 
iszlifaszli – ezt az előadók nevében kikérjük magunknak – a szerk. 
– zenekarról hírt adnak, de miért nem írnak a nagy sztárokról? 
rendben van, hogy fellép Jóskapista, meg a Balkon Brothers – vagy 
mi –, de én a világszerte ismert fellépőkről szeretnék megtudni 
többet.” Ennyit idézünk csak a hosszú levélből és bejelentjük: 
önvizsgálatot tartottunk, ez alkalommal jöjjenek a sztárok.

szinte még meg sem száradt a tinta a szerződésen, olyan friss a 
hír, miszerint RITA ORA is tiszteletét teszi a Campuson. Ő aztán 
igazán nagy durranásnak számít, milliárdos hallgatottság, milliós 
követőtábor, slágerek tömkelege… Kell ennél több? rita a volt 
Jugoszláviában, Pristinában született, de a háborús helyzet miatt 
egész családja Nagy-Britanniába költözött. Londonban nőtt fel két 
testvérével együtt, s már korán zenével kezdett foglalkozni. Ahogy 
az lenni szokott, megtett néhány kört, míg 2011-ben rögzíthette 
első önálló albumát. Az orA címet viselő lemez 2012-ben jelent 
meg. számtalan sztárral kollaborált, még a manapság elsősorban 
botrányairól híres Kanye Westtel is. Amellett, hogy szenzációsan 
énekel, zongorán is játszik. Nemcsak előadóként aktív, az évek 
során a brit X-Faktorban is vállalt mentori szerepet, de feltűnt 
a The Voice zsűrijében is. Modellként szintén aktív, szóval nem 
állíthatjuk, hogy egy vasat tartana a tűzben. Igaz, manapság már 
egyáltalán nem ritka, hogy valaki többféle dolgot művel egyszerre, 

a csak egy tevékenységre összpontosító előadók kora lejárt. Egy 
magyarországi óra manufaktúra tulajdonosa, bizonyos Verlecze 
Ágoston állítólag azt tervezi, hogy együttműködési szerződést 
ajánl a művésznőnek. Az általa gyártott és rita arcképével ellátott 
időmérő szerkezetek egységesen rita óra márkanév alatt kerül-
nének piacra. Ágoston egyelőre ott tart, hogy a menedzsmentnek 
próbálja érthetően elmagyarázni ezt a szellemes és csak magyarul 
érthető szóviccet. Neki sok sikert, a látogatóknak pedig jó bulizást 
kívánunk rita ora koncertjén.

A sokak által szapult tehetségkutatók kétségtelenül hatással 
vannak a poppiac alakulására. A pofátlanul fiatal – 19 éves!!! 
– GAYLE, azaz Taylor Gayle ruthefurd az American Idol című 
műsorban tűnt fel 2020-ban. Mire ezt leírtuk, rájöttünk, hogy nem 
így történt, mindössze a fent említett széria zsűrijének egyik tagja, 
Kara DioGuardi fedezte fel és szerződtette le cégéhez. Első sláge-
re, az ABCDEFu világszerte nagyot robbant. Gayle bevallottan 
diszlexiás, talán ez ihlette a dalt? Az Egyesült Államokban Taylor 
swift, Európában pedig Pink előtt melegítette be a közönséget 
egy-egy turnén. Arra mindenképpen jók voltak ezek a körök, 
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hogy színpadi rutint szerezzen. Lendületes pop-punk, power-pop 
dalai biztosan megmozgatják majd a Campus lelkes közönségét.

Hol vannak már az egykori, a dalok címét bekonferáló, sőt az 
előadókról röpke gyorstalpaló értekezést tartó lemezlovasok? A 
mai DJ-k már másképpen pörgetik fel a hallgatóságot. Egyenesen 
franciahonból érkezik MARTIN SOLVEIG, hogy megtáncoltasson 
bennünket. solveig amolyan intellektuális figura, és koránál fogva 
– 47 éves – még a régi iskolán nevelkedett. Dolgozott együtt híres 
kollégájával, David Guettával is, s a nagy popelőadók közül Ma-
donnával. Pierre Le Courbusiere, a nantes-i egyetem matematika 
szakos professzora kiszámolta, hányszor és milyen szekvenciák 
ismétlődnek rendszeresen solveig zenéiben. Az eredményt sajnos 
nem tudjuk, mert a neves tudós mindezt csak magával a DJ-vel 
közölte. Amikor azonban kilépett a sztár öltözőjéből, és törzshe-

lye, a Trois Chevaux et un Croissant bár felé vette az irányt, hogy 
szokásához híven megvacsorázzon és igyon egy pohár bordóit, 
a szívéhez kapott, összeesett és meghalt. solveig az iránta érzett 
tiszteletből, valamint kegyeleti okokból máig nem fedte fel, mire 
jutott Le Courbusiere professzor. Persze vannak dolgok, amelyek 
jobb, ha titokban maradnak, ne is agyaljunk ezen, csak táncoljunk, 
ropjuk hajnalig a francia táncoltató buliján, míg el nem fáradunk.

Dimitri és Michael Thiavos Belgiumból érkezik a Campus nagy-
színpadára. DIMITRI VEGAS & LIKE MIKE néven évek óta bérelt 
helyük van a világ DJ-inek élvonalában. süldő korukban, 14-15 
évesen kezdték karrierjüket, akkor még szeretett nagypapájuk és 
nagymamájuk sem gondolta, milyen sokra viszik majd egyszer a 
fiúk. Dimitri fiatal felnőttként nem találta otthon a helyét, beka-
landozta a világot, míg végül a kétezres évek elején a lemezlovasok 
Mekkájában, Ibizán kötött ki. Itt egyre ismertebbé vált, aztán 
2006-ban visszaköltözött Belgiumba, és öccsével kezdett dolgoz-
ni. Azóta módszeresen építgetik közös karrierjüket. Nevükhöz 
fűződik a 2010-es belgiumi Tomorrowland fesztivál himnusza, a 
Tomorrow (Give Into The Night) is. Ez annyira jól sikerült, hogy 
évekig ők készítették a fesztivál éppen aktuális beharangozó dalát. 
Túl számtalan kollaboráción, listás helyezett zenén, a most 41 és 
38 éves testvérpár még mindig talál elég motivációt az alkotás-
hoz. Eric von strassberg, a neves berlini DJ szerint az azért lehet, 
mert olyan testvéri kötelék köti össze őket, amely inspirálólag 
hat rájuk mint művészekre. strassberg ellenpéldának önmagát 
hozza fel. Ő kénytelen egyedül alkotni, az évek során elhagyta a 
felesége, szakított menedzserével is, és egyre nehezebben intézi 
a fellépéseivel járó teendőket. Az utóbbi időkben gyakran néz a 
pohár fenekére, ez kétségtelenül még mélyebbre ássa amúgy sem 
erős lábakon álló önbecsülését. Ha így folytatja, teljesen lecsúszik. 
Halvány reményt táplál az ügyben, hogy hátha felléphet a jövő évi 
Campuson, de ez már tényleg az álmodozás netovábbja. szóval, 
ha Eric von strassberget nem is, Dimitri Vegast és Like Mike-ot 
láthatjuk és hallhatjuk a Campuson, csak győzzük szuflával az 
általuk celebrált bulit.

Talán sikerült lehűtenünk kicsit felháborodott olvasónkat, 
Kenyeres Pétert. Mindenkit szeretettel vár a Campus Fesztivál 
július 24–28. között.

Fontos László
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Debrecen utcáin sétálva a jól ismert nevezetességek 
mellett lépten-nyomon helytörténeti érdekességekbe 
botlunk. Ha kellően nyitott szemmel járunk, a város egy 
olyan dimenziója tárul fel előttünk, ami új megvilágításba 
helyezi a Debrecenről eddig kialakított képünket. Fedezd 
fel velünk Debrecen kevésbé ismert arcát, rejtett értékeit 
egy rendhagyó, virtuális városnéző sétán!

Tudtátok, hogy a reformáció térhódítása miatt az 1500-as évek 
közepén a katolikusok elhagyták Debrecent, és csak 160 év múlva 
tértek vissza? Az 1693. április 11-én jóváhagyott szabad királyi 
város rang odaítélésének feltételeként kellett a „kálvinista rómába” 
visszaengedni a katolikusokat, akik 1715-ben tértek vissza. 

Debrecen az 1600-as években a Tiszántúl leggazdagabb és leg-
népesebb városának számított, a század végére azonban a török- és 
tatárdúlások következtében gazdaságilag meggyengült. A helyzet 
javítása érdekében a város elöljárói úgy döntöttek, kérelmezik a 
szabad királyi városok közé való felvételt, ami jelentős gazdasági, 
rendi-jogi és társadalmi előnyökkel járt. A rang elnyerése nem volt 
egyszerű folyamat, a „kálvinista róma” képviselőinek a katolikus 
császárvárosban, Bécsben kellett képviselniük a város érdekeit. 
A tárgyalások el is húzódtak, közel egy évbe került, mire a város 
küldöttei: Dobozi István és Komáromi Csipkés György szenátorok, 
illetve Pósalaki János főjegyző kemény diplomáciai munkával, sok 
ajándékkal és 20 ezer forint megfizetésével meggyőzték a katolikus 
I. Lipótot a döntésről, melyről az uralkodó 1693. április 11-én írta 
alá az adománylevelet. 

A kiváltság nem lépett azonnal hatályba, bő két évtizeddel később, 
1715. áprilisában iktatták csak törvénybe. A több mint húszévnyi vá-
rakozás oka az volt, hogy I. Lipót feltételként szabta meg a városnak 
a katolikusok visszaengedését. Az akkor teljes egészében református 
lakosú Debrecen vezetősége olyannyira fontosnak tartotta a szabad 
királyi városi rang megszerzését, hogy ezt a feltételt is elfogadta. A 
kiváltság elnyerésével így nemcsak egy gazdasági fellendülés vette 

kezdetét a városban, de a másfél évszázadnyi református vallási 
hegemónia is megtört.

A debreceni katolikus egyházi életet gróf Csáky Imre váradi 
püspök, bíboros szervezte újra. Az ő javaslatára kötötték az ún. 
Leopold-diplomához azt a feltételt, hogy Debrecen város vezetése 
engedje a katolikus parochiális egyház felépítését, és a ferencrendi 
atyák kolostora számára jelöljön ki helyet. A városba visszatért 
katolikusok a szent Anna-templom mai helyén építhették fel temp-
lomukat, ahol már a középkorban is állt egy szent Anna tiszteletére 
szentelt templom, amelynek emlékét az utca neve fenntartotta a 
reformáció idején is. Az új templom alapkövét 1721. július 26-án, 
szent Anna napján helyezték el, és 25 év múlva, 1746. június 5-én 
szentelték fel szent Anna tiszteletére. A templomot Giovanni Battista 
Carlone olasz építész tervezte, akkor még magas tornyok nélküli 
plébániatemplomként. Az eredeti barokk templom 1811-ben egy 
tűzvészben megrongálódott, mai formáját a szobrokkal díszített 
homlokzattal és a sisakos, copf stílusú tornyokkal ezt követően nyerte 
el Povolny Ferenc építőmesternek köszönhetően. Ekkor készültek a 
díszes kapuk és az utcai kovácsoltvas kerítések is. A templom hom-
lokzatán három szobor látható: a bejárattól balra szent István, jobbra 
szent Imre herceg, középen pedig a szűzanya a gyermek Jézussal. A 
főbejárat felett az alapító Csáky Imre címere látható.
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A katolikus hitélet újjászervezésének 300. évfordulóján, 2015-ben 
Csáky Imre tiszteletére életnagyságú szobrot állítottak a bejárattól 
balra. A másik oldalon 2021-ben helyezték el szent II. János Pál pápa 
szobrát, aki 1993-ban megalapította a Debrecen-Nyíregyházi Egy-
házmegyét, és a szent Anna templomot székesegyházi rangra emelte.

A katolikusok visszatérésével azonban nemcsak a szent Anna 
templom épült meg, hanem a piaristáknak köszönhetően számos 
intézmény – iskola és rendház – is a templom környékén. Az egykori 
fiúiskola épülete a Varga utcán ma a római katolikus püspöki hiva-
talnak ad otthont, a szegény gyerekeket befogadó internátus pedig 
a Péchy Mihály Építőipari szakközépiskolának. A szent Anna utcán 
1821-ben nyílt meg a mai szent József Gimnázium, vele szemben 
pedig 1896-ban a svetits Leánynevelő Intézet, mindkettőnek szá-
mos, később híressé vált diákja volt. Előbbiben tanult többek között 
simonyi József, „a legvitézebb huszár”, szipál Márton világhírű 
fotóművész, Makk Károly rendező, Derekasi István, a debreceni 
mentőszolgálat megszervezője, utóbbiban pedig Jablonczay Lenke, 
szabó Magda édesanyja és Fahidi Éva, holokauszt túlélő. 

A katolikus intézmények mellett két gyönyörű polgárház is 
található a szent Anna utcán, melyek a város legszebb cívisházai 
közé tartoznak díszes homlokzatukkal és hatalmas kapuikkal. A 
szent Anna utca 16. és 18. szám alatti házak a katolikus reviczky 
családhoz tartoztak, és állítólag még széchenyi István is megfordult 
bennük huszár kapitány korában.

A katolikus újjáéledéssel a szent Anna templom közelében te-
mető is létesült, mely egyike azon sírkerteknek, amiket a Debreceni 
Köztemető 1932-es megnyitásával nem szanáltak. A Budai Ézsaiás 
utcán található katolikus temetőt ugyan már rég bezárták, még ma 

is található kertjében számos régi sírkő, közepén pedig még min-
dig áll a szent Kereszt tiszteletére épült késő barokk kápolna, mely 
Debrecen egyik értékes műemléke.

Erdei Nóra
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ZölDEbbítő

Madarainkat számos módon segíthetjük az év szinte 
bármely időszakában, télen helyezhetünk ki madáretetőt, 
melybe az első fagyok megjelenésének idején magvakat, 
főként napraforgót helyezünk. Egész évben létesíthetünk 
madáritatót, amely nemcsak a madarak szomját olthatja, 
de kiváló fürdőzési lehetőséget is nyújt számukra. A bok-
rok és fák ültetésével pedig szaporodó közeget is biztosít-
hatunk nekik, mindezek pedig az aktív természetvédelem 
és madárvédelem részei. 

Azonban sajnos előfordulhat, hogy ültetett fáink mégsem ele-
gendőek ahhoz, hogy madarainkat megtelepítsük a kertünkben, 
mivel nincsen elegendő odvasodó fa, melybe fészkelhetnének 
az odúlakó fajok, így mesterséges költőhelyet, úgynevezett 
madárodúkat kell kihelyeznünk. Azonban korántsem mindegy, 
hogy milyen odút vagy mesterséges fészkelőhelyet helyezünk ki, 
illetve azt milyen helyre, magasságba, mert a különböző madár-
fajok különféle odútípusokat preferálnak fészkelési szokásaikhoz 
illően. A következőkben ismerkedjünk meg a legalapvetőbb 
odútípusokkal.

„A”, „B” és „D” típusú odú
Ha madárodúkra gondolunk, mindenkinek egyből a tipikus 

zárt, fából készült, kerek röpnyílással rendelkező odúk jutnak 
eszébe. Az A, B és D odúk kifejezetten ilyen jellegűek, különb-
séget csupán a méretükben és ezáltal az odúkat elfoglaló ma-
dárfajokban fedezhetünk fel. Az ebbe a kategóriába sorolható 
legkisebb odútípusunk az A odú, amely a körülbelül 18 cm 
mélységével és a 2,6-2,8 cm átmérőjű röpnyílásával olyan, kisebb 
méretű cinkefajoknak biztosít fészkelési lehetőséget, mint a kék-, 
barát- és fenyvescinege. Az ettől kicsivel nagyobb, B típusú odú 
a legszélesebb körben elterjedt, leggyakoribb odútípus, mely-
lyel rendkívül könnyedén telepíthetünk olyan településeken 
is gyakori fajokat, mint a széncinege, házi és mezei veréb, de 
ugyanúgy költhet benne a csuszka, a kormos légykapó, illetve 
a nyaktekercs is. mélysége 20 cm, röpnyílásának átmérője 3,2-
3,5 cm. A legnagyobb kerek röpnyílással rendelkező odúnk a D 
típusú, amely rendkívül sok faj számára alkalmas lehet, röpnyílása 
6 cm, mélysége pedig 30-42 cm között változhat a megtelepíteni 

kívánt fajtól függően. Olyan madarak foglalhatják el ezt a típust, 
mint a seregély, füleskuvik, búbosbanka, szalakóta. Azonban 
ez utóbbi madarak számára nemcsak efféle odúval, hanem 
fabetonból készült, úgynevezett schwegler-odú kihelyezésével 
is segíthetünk, amely amellett, hogy sokkal időtállóbb, még jó 
hőszigetelő képességgel is rendelkezik, amelynek a forróságban 
nagy jelentősége van.

„C” típusú odú és bagolyköltőláda
Vannak azonban olyan odútípusok is, amelyek az előzőektől 

eltérően félig nyitott előoldalúak, ilyenek az úgynevezett C típusú 
odúk is. Az ilyen jellegű odúk olyan, partfalak és sziklák hasa-
dékaiban, üregeiben költő kistestű énekesmadarak fészkelését 
szolgálják, mint a házi rozsdafarkú és a barázdabillegető, melyek 
esetén ezeket elsősorban magasan az épületek falára kell felhe-
lyezni, de bejáratukat levédve akár bokrokba is helyezhetőek 
ökörszemek és vörösbegyek számára. Ennek a típusnak létezik 
azonban egy nagyobb változata is, amely már nem csupán 18 cm 
mélységgel és 6×11 cm-es szögletes röpnyílással, hanem 30-35 
cm-es magassággal és 20×25 cm-es berepülőnyílással rendel-
kezik. Ezeket vércse-költőládáknak nevezzük, melyekbe olyan, 
fészket nem építő fajok telepíthetőek, mint a kék és vörös vércse, 
de ugyanúgy költhetnek benne az erdei fülesbaglyok is. Hazai 
baglyaink költésének elősegítése érdekében is helyezhetünk ki 
költőládákat, viszont a különböző fajokhoz különböző, úgyne-
vezett specifikus odútípusok alkalmazhatóak. A kuvikok számára 
például afféle henger alakú, fektetett odútípust helyezhetünk ki, 

Aktív madárvédelem
Avagy mit is kell tudnunk a madárodúkról
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ZölDEbbítő

A vízvirágzás, azaz szakmai nevén eutrofizáció a jelenlegi 
világban a környezetszennyezés miatt egy jelentős prob-
léma. A jelenség különböző kémiai elemek, mint a foszfor 
és a nitrogén feldúsulásának hatására megy végbe. Ezek 
az anyagok a szennyvízelvezetés, samponok és tisztítósze-
rek vízbe jutása, illetve a mezőgazdaság által felhasznált 
műtrágya elszivárgásával kerülnek természetes vizeinkbe. 

A tápanyag-feldúsulás hatására a vízinövények és algák gyors 
növekedésbe kezdenek, a fitoplanktonok száma jelentősen 
megnő, a felszíni borítás olyan mértéket ölt, mely hatására egyre 
kevesebb fény fog beszűrődni a mélyebb rétegekbe. Egy idő után 
ez a túlszaporodás a növényzet pusztulását idézi majd elő, és en-
nek lebontásában a baktériumok fognak nagy szerepet játszani. 

A baktériumok olyan mértékű oxigént fognak felhasználni, 
melynek eredményeképpen az állatvilág, a halak elpusztulnak. 
Olyan baktériumok fogják elősegíteni a bomlást, melyek mérge-
ket termelnek, ezáltal a víz minden élőlény számára toxikus lehet. 
A vízvirágzás végeredménye lehet az is, hogy a későbbiekben 
egy feltöltődés megy majd végbe. 

több állam már lépett a természetes vizek védelme érdeké-
ben, és betiltották a foszfor tartalmú tisztítószerek használatát, 
mint például az Egyesült Államok és Európa. Ez általánosságban 
30%-os foszforcsökkenést okozott a szennyvizekben. Azt, hogy 
kevesebb káros anyag jusson a vizekbe, megelőzhetjük már csak 
azzal is, ha nem szemetelünk, nem mosunk ruhákat a szabadban, 
illetve fürdetjük meg állatainkat természetes környezetben. 
ugyanis a szennyvízfeldolgozó üzemek jobban tudják kezelni 
ezeket a folyadékokat annál, minthogy valaki azzal közvetlenül 
szennyezze a vizeket és a talajt. 

társadalmi szinten a mezőgazdaság és az ipari kibocsátás 
csökkenése lehetne szinte az egyetlen járható út, mellyel végleg 

kizárható lenne ez a fajta környezetkárosítás. Vannak kutatások, 
melyek szerint bizonyos periphyton algák képesek úgy elfo-
gyasztani a többletnitrogént és -foszfort, hogy az megállítsa 
az eutrofizációt. Fotoszintézisük során képesek hosszú időre 
átalakítani ezen anyagokat, például kalcium-foszfátot hoznak 
létre. A békalencse képes az ammóniát és egyéb felesleges 
tápanyagokat olyan mértékben feldolgozni a vizekben, hogy 
egészséges maradhasson. A műtrágya-felhasználás csökkentése 
szintén egy megoldás lenne, hiszen képes a talajban elszivárogni, 
vagy az eső is képes a tavakba mosni, még több kárt okozva. 

Összességében elmondhatjuk, hogy ez csak még egy prob-
léma a világban, melyre a megoldást keressük. természetes 
vizeink megóvása rendkívül fontos feladat a természet- és kör-
nyezetvédelem számára, hiszen a víz az élet bölcsője, és máig 
legfontosabb eleme. Figyelj oda te is a természetvédelemre és 
környezeted megóvására.

Írta: NAGY MÁRTON bizottsági tag
Kép forrása: https://tinyurl.com/y9j86d8u

melynek hossza nagyjából 100 cm, kerek röpnyílásának átmérője 
pedig 7-8 cm, míg a macskabaglyok számára kihelyezhető odú 
nagy méretű, 60-70 cm magas és általában 20 cm átmérőjű 
négyszögletes röpnyílású.

Különleges odútípusok
léteznek olyan odútípusok is, amelyek teljesen egyedülál-

lóak, jellegzetes formájúak, és általában egy kifejezett fajhoz 
készültek, az ő speciális igényüknek megfelelően. A fakuszok 
rendkívül érdekes madarak, melyek fészküket a fák leváló kérgei 
mögé építik, így a számukra létrehozott háromszög hasáb alakú 
odúval ezt a kéregdarabot próbáljuk helyettesíteni. Azonban 
nem minden madarunk lakik odúban, vannak olyan madaraink, 
mint pl. a rigófélék, amelyek maguk építik csésze alakú fészküket, 
viszont nekik is segíthetünk azzal, hogy a bokrok fölé néhány 
méter magasságban fészektálcákat helyezünk ki. A nemrégiben 
hazaérkező fecskéinknek pedig úgynevezett műfecskefészkek 
kihelyezésével segíthetünk, mivel a megváltozott klímának és 
a nagy szárazságnak köszönhetően sajnos e madarak már nem 
találnak elegendő sarat, melyből meg tudnák építeni fészküket. 

A két leggyakoribb fecskefajunknak, azaz a molnárfecskének 
és a füsti fecskének különböző típusú műfecskefészket kell 
kihelyeznünk, mert míg az előbbi zárt fészket épít csupán kis 
nyílással, addig az utóbbi a nyitott fészket preferálja, amelyet 
a tető síkjától távolabb készít. Kihelyezett odúink nemcsak a 
madarak számára lehetnek fontosak, hanem más fajok, mint pl. 
a pelék is elfoglalhatják az alacsonyabban elhelyezett odúkat, 
valamint a denevérfajainknak is segíthetünk denevérodúkkal, 
amelyek attól különlegesek, hogy rendkívül keskenyek, alul talál-
ható berepülőnyílással és ez alatt található kapaszkodólécekkel.

A fent említett odútípusokkal Debrecenben sokfelé, akár a 
Nagyerdőn sétálva, de a Debreceni Egyetem Böszörményi úti 
Campusán található madárbarát mintakertben is találkozha-
tunk, amelyekben már javában zajlik a költés. mivel több olyan 
madárfajunk is van, melyek évente többször is költhetnek, ezért 
ilyen odúkat bármikor kihelyezhetünk. Így, ha szeretnétek ti is 
aktívan részt venni a madárvédelemben, és kedvet kaptatok a 
madarak költésének megfigyeléséhez, bátran helyezhettek ki 
ilyen odúkat lakókörnyezetetekben.

Írta: HAJDU NOÉMI bizottsági tag

A vízvirágzás: Nem olyan pozitív, mint aminek hangzik
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

sZÉP-sZElEt

Ölveti László felvételei – Gyömbér csúcs (Alacsony-Tátra), 
2043 m

Carlos Varela: Egyetlen szó (Una palabra)

Egyetlen szó semmit sem mond,
ugyanakkor mindent elrejt,
mint a szél elrejti a vizet,
a virágok pedig a sarat.

Egy pillantás semmit nem mond,
és mégis mindent kifejez,
mint az arcodon vibráló eső,
mint egy gyűrött kincsestérkép.

Egyetlen igazság semmit nem mond,
ugyanakkor minden elrejt,
mint egy máglya, ami örökké ég,
mint egy kő, ami porrá omlik.

Ha egy nap elveszítelek, semmivé leszek,
ugyanakkor mindenné válok majd,
mert a szemeidben pihennek a szárnyaim,
és az a partvonal, amibe belefúlok,
mert a szemeidben pihennek a szárnyaim,
és az a partvonal, amibe belefúlok.
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Április 26-án, 16 órától került megrendezésre a Debreceni 
Egyetem BTK Művelődéstudományi és Humán Tanulmányok 
Tanszék, a Bán Imre Kultúratudományi szakkollégium (BIKsz) 
és a Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár (DEENK) 
közös eseménye. A rendezvény a Művelődéstudományi és Humán 
Tanulmányok Tanszék szakhetének keretein belül valósult meg.

A beszélgetésnek otthont adó A sziget teljesen megtelt érdeklő-
dőkkel, amikor dr. Lakó Zsigmond, a DE-BTK Művészeti Központ 
igazgatója köszöntötte a jelenlévőket. Majd Györgyi Kata, a BIKsz 
alelnöke konferálta fel a beszélgetés résztvevőit.

szabados Ági magyar médiaszemélyiség, riporter, műsorve-
zető, a Nincs időm olvasni kihívás alapítója, irodalomterapeuta, 
egyetemi óraadó és tartalomgyártó (legújabb műsora a szabados 
Ági könyves podcastje). Hivatása, hogy segítsen az embereknek 
újra felfedezni az olvasás örömét. A beszélgetés moderátora 
Kovács rebeka volt, aki harmadéves közösségszervezés hallgató, 
és a BIKsz tagja. Többek közt a közösségek szerepéről, önmaga 
és ideje menedzseléséről, sikeres vállalkozásáról és ezeket érintő 
kérdésekről beszélgettek a Libertine Könyvesbolt alapítójával.

Ági 2017-ben hozta létre a „Nincs időm olvasni kihívás” nevű 
csoportot, amely mára már egy közel 85 ezer fős közösség, akikkel 
az olvasás iránti szeretet a közös kapocs. 2020 őszén megalapította 
saját könyvkiadóját, és azóta már három Libertine Könyvesboltot 
nyitott meg. 

– Az volt a célunk a könyvesbolttal, hogy egy közösségi teret 
hozzunk létre, ahol lehet olvasni, beszélgetni, kikapcsolódni. 
olyan városokba szerettünk volna eljutni, ahol a legtöbben követ-
nek minket, Debrecenben pedig minden támogatást megkaptunk 
ahhoz, hogy itt legyen a harmadik helyünk. Először nagyon féltem 
a kudarcoktól és attól, hogyan fogok ennyi mindenre időt szakí-
tani, aztán belevágtam, és rájöttem, hogy életem legjobb döntése 
volt – mondta az rTL reggeli műsorvezetője Gulyás Evelinnek a 
dehir.hu részéről készített interjúban.

A hallgatóságból többen rá tudtak csatlakozni a multitasking 
problémakörére. Ági is amellett érvelt, hogy a multitasking sok 
esetben már inkább kontraproduktív hatást kelt az egyénekben. 
Fontos lenne a figyelmünket is trenírozni, mert ebben az infor-
mációdömpingben akarva-akaratlanul magasabb az ingerkü-
szöbünk, és sokszor már az esti sorozatozás sem elég figyelmünk 
lekötésére. Egyetértettek a résztvevők abban, hogy egy izgalmas 
könyv sokkal inkább kikapcsolja az embert a nap végén, mint 
bármelyik streaming platform által nyújtott szolgáltatás. Viszont 
nem mindegy, hogy mit olvasunk. Minden életkorban, élethely-
zetben más és más könyvek azok, amik az egyénhez illenek, és 
nagyon nehéz eligazodni a bőséges kínálatban. Ebben szeretne 
egyfajta támaszt, segítséget nyújtani Ági, hiszen minden könyv, 
amit ő ajánl, a saját „szűrőjén” már átment előtte. Csak olyan 
könyv jelenik meg könyvesboltjai polcain, amiket ő élvezetesnek, 
szívesen fogyaszthatónak tart. 

A beszélgetés végén a láthatatlan mikrofon átkerült a hallgató-
sághoz, akik a NIoK alapítójától szabadon kérdezhettek. Többek 
közt a sikeres útja alatti nehézségeiről érdeklődtek. A kérdező 
szerint könnyebb úgy azonosulnunk egy életúttal, ha tudjuk, mi-
lyen buktatókon kellett az illetőnek túljutnia. Ági válasza alapján a 

siker kulcsa abban rejlik, hogy 
még a legnehezebb helyzetek-
ben is törekednünk kell arra, 
hogy meglássuk a lehetséges 
pozitív kimeneteleket, új le-
hetőségeket. olyan sok kérdés 
fogalmazódott meg, hogy még 
a beszélgetés után is sorban 
álltak a résztvevők, hogy Ági-
val beszélgetni tudjanak. Nagy 
örömmel töltött el minket, 
szervezőket, hogy akár Ági 
részéről, akár a közönség ré-
széről azt a visszajelzést kaptuk, hogy egy tartalmas, szórakoztató, 
élvezetes rendezvényt sikerült megvalósítanunk.

Györgyi Kata

Együtt az olvasásban
Beszélgetés Szabados Ágival a Debreceni Egyetemen
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583 felező hallgató, 3 nap, 2 kar, 1 egyetem. Ismét hatal-
mas bulira invitálta hallgatóit a Gazdaságtudományi-, 
valamint a Mezőgazdasági-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Kar Hallgatói Önkormányzata 
április 8. és 10. között.

A II. éves Bsc, I. éves FosZ, I. éves Msc és 3. éves osztatlan képzés-
ben tanuló hallgatói lehetőséget kaptak arra, hogy megünnepeljék, 
hogy a képzési idejük felénél járnak. 

„Egy jól bevált és működő programterv alapján zajlik az esemény, 
ami a hagyományok és a hallgatók igényei alapján készült” – nyi-
latkozta Fodor Flóra, a Mezőgazdasági-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Kar Hallgatói Önkormányzatának kultu-
rális és kommunikációs alelnöke. 

A Felezés első napján már délelőtt szép számmal gyülekeztek a 
hallgatók, amikor a regisztrációt követően a karszalagokat, valamint 
egyedi pólóikat vehették át a Kazánház Egyetemi Klubja előtt felállí-
tott sátornál. A nagy volumenű eseményre való tekintettel 14 órától 
oktatásmentességet rendeltek el a GTK és MÉK karokon. Innentől 
ugyanis kezdetét vette a „chill délután”, melynek keretében vízipipa, 
sörpong, valamint csocsó- és FIFA-bajnokságra hívták a felezősöket 
a Kazánház teraszán és a sátorban.

A nyugalmas délutánt egy habkönnyű sörkóstolás követte, amikor 
is a hazai sörfőzdék úttörőjét, a szent András sörfőzde kézműves 
italait kortyolhatták a résztvevők. A kulináris élvezeteket követően 
kezdetét vette az éjszakai túra, ahol különböző csapatjátékokon 
próbálhatták ki magukat a hallgatók a Böszörményi úti Campuson. 
A kései órákban már nem volt helye másnak, csak az önfeledett 
bulizásnak, hiszen a hangulatot nem más, mint Mihályfi Luca 
biztosította. 

A második nap előkerült a bogrács és a fakanál, hiszen 13 órától 
kezdve sor került a közös főzésre. Míg az étel rotyogott, nem volt idő 
az unalomra. Aki érzett magában elég elszántságot, az kipróbálhatta 
magát a szkanderbajnokságon, majd nem sokkal később a chilievő 
versenyen. A lakoma után ezúttal a mulatós zenék dinamikus duója 
énekelt, a Bittó Duo zenekara. 

A szerdai zárónap a formalitásnak adott helyet, így hivatalos 
keretek között is érezhették a hallgatók, hogy az esemény valóban 
nekik és róluk szól. A Böszörményi Campus Főépületének Aulájá-
ban oktatói-hallgatói vacsorával kedveskedtek a szervezők. 

„A háromnapos rendezvény meghívott vendégei az oktatók is, 
ezzel célunk a másodév végére egy családias közeg létrehozása, és 
az is, hogy a hallgatókat közelebb hozzuk az oktatókhoz. Az Agrár 
jelmondatának jegyében: Az Agrár egy család, egy csapat!” – tette 
hozzá Fodor Flóra. 

A szerda estét sem lehetett buli nélkül hagyni, aminek hangulatát 
regán Lili és Willcox, a két magyar lemezlovas biztosította, akik 
méltó zárását adták a háromnapos rendezvénysorozatnak. 

Dér Amarilla, DEHDK PR- és Sajtóiroda, 
fotó: Czombos Bence, Kovács Roland, Halóka István

Felezünk?

A Debreceni Egyetem Bölcsészettu-
dományi Karán nagy hagyománya van a 
tanszéki tanulmányi, szakmai utaknak, 
tehetségnapoknak, amelyek úti célja az 
egyetem Noszvaj-síkfőkúton található soó 
rezső Kutatóháza. A ház törzsvendégei, a 
kommunikáció-médiások április elején is 
visszatértek a hegyi lakba. 

A kutatóház hamarosan bezárja kapu-
it, no szerencsére csak ideiglenesen. A 
szocreál stílusú házat ugyanis felújítják, 
hogy az ősszel visszatérő hallgatók immár 
maximális kényelmi körülmények között 
élvezhessék a közös tanszéki, szakos prog-
ramokat a Bükk ölelésében. 

A Kommunikáció- és Médiatudományi 
Tanszék hallgatói és oktatói hétfőn indultak 
útnak, majd szerda délután tértek haza. 
A hagyományos menetrendet követve az 
érkezés után a hallgatóság az oktatókkal 
együtt megtekintett egy filmesztétikai, 
filmtörténeti szempontból jelentős alkotást, 

Újra Síkfőkúton

majd közösen, illetve csoportokra bontva 
elemezték azt. A választás ezúttal a Larry 
című magyar alkotásra esett, amely a kis-
térségi gettóból való kiemelkedés, a zene és 
a hűség erejét hivatott bemutatni. 

A második napon prezentációk követ-
ték egymást, bemutatkoztak a kari TDK 
médiás indulói, akik majd az oTDK-n is 
megmérettetik magukat. A nap befejeztével 
kvízzel kapcsolódtak ki a résztvevők, vala-

mint az aznapi Bajnokok Ligája-rangadó 
is képernyőre került, akárcsak a DEAC 
kosárlabdameccse. Természetesen egyik 
nap sem maradt el az esti buli, amellyel a 
közös munka, gondolkodás, elemzés fára-
dalmait vezették le a jelenlévők. Mindezt 
tehették síkfőkút páratlan környezetének 
ölelésében, a Bükkalja hamisítatlan friss 
hegyi levegőjében. 

Barna Marci
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Május 3-án immáron új helyszínen, a HALL-nál kóstolhat-
tak és szórakozhattak egyetemünk külföldi és magyar 
hallgatói. Az International Student Union és a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzatának közös eseménye 
minden évben egy meglepetés, s ez idén sem volt 
másként.

2024-ben rekordszámú, 30 nemzet formálódott csapattá, hogy 
egy kulináris élményt nyújtsanak az érkező látogatóknak. A Food 
Dayen gyűjtött bevétel tekintetes része karitatív célra, leukémiás 
gyermekek támogatására szolgál.

Bár a rendezvény hivatalos megnyitója 14:00 volt, már jóval előtte 
látogatókkal telt meg a HALL környéke, akik izgatottan várták 
ezt a hatalmas kulináris élményt! A megnyitón prof. dr. szilvássy 
Zoltán, prof. dr. Jenei Attila, prof. dr. Mátyus László, dr. Ahmed 

International Food Day 2024-ben is!
sayed és Melis Dávid köszöntötte a megjelenteket. Ezt követően a 
nemzetek kínálták ételeiket az éreklődőknek, emellé élőzene vagy 
éppen táncos bemutatók párosultak.

A fellépők sorát Diya és Jessica kezdte meg, akik csodás énekük-
kel kellőképpen megalapozták a hangulatot. Később indonéz és 
magyar táncokat figyelhetett meg a népes közönség, majd egy arab 
zenékkel tűzdelt produkció következett. A kínai táncok rejtelmeibe 
is betekintést nyerhettek a jelenlévők, majd megérkeztek a kemény-
vonalas rapperek, egyfajta váltásként: szoboszlai roland, alias 40 
days, Joseph, majd Marilyn rocky mozgatta meg a szókimondó 
szövegekkel a társaságot. Karen, Zizou és Erphan lágyabb zenékkel 
szórakoztatta a fogyni nem akaró tömeget.

A kinti fellépéseket a HALL belső színpadán lévő produkciók 
váltották: sem a magyar, sem a külföldi közeg számára nem isme-
retlen rolling Kidney stones nyitotta a sort, akik most sem okoztak 
csalódást! PTF And Ali, illetve az Extrasystole szuper zárásnak 
bizonyultak, már ami az élőzenés fellépőket illeti. Az est itt azonban 
nem ért véget, hiszen DJ-k tömkelege szórakoztatta a jelenlévőket 
egészen hajnalig.

„Az alapvető szellemisége a Food Daynek az, hogy a különbö-
ző nemzetek hallgatói, akik itt tanulnak nálunk az egyetemen, a 
kultúrájukat a tradicionális ételeiken keresztül tudják prezentál-
ni”– mondta Melis Dávid, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkor-
mányzatának a külföldi hallgatókért felelős alelnöke. 

A hallgatók és érdeklődő vendégek számát látva kijelenthető, 
hogy az International Food Day minden évben egy hatalmas él-
mény, akár a külföldi „vendéglátók”, akár az őket látogatók számára!

Puskás Marcell, DEHDK PR és Sajtóiroda, 
fotók: DEHDK PR és Sajtóiroda

Ezúttal az agytekervények csikorgásától volt hangos a Ka-
zánház Egyetemi Klub, hiszen a 2024-es tavaszi tanévben 
kezdetét vette a HÖOK QuizMania legújabb szezonja. 

Összesen 12 csapat mérhette össze tudását a debreceni intézményi 
előfordulón április 22-én, így szép számmal megtelt a Kazán belső 
tere a szellemi megmérettetésre. 

Három témakörben kapták kérdéseiket a versenyzők. Az első 
téma a labdarúgás volt, aminek kérdései között voltak nagyobb 
sóhajok, hiszen a sport szakmai gyökerei is előkerültek. Kisebb 
szünet után nekivágtak a második terület kvízkérdéseihez, amely a 
különleges ünnepeket boncolgatta, a világ minden tájáról. A harma-
dik, egyben utolsó kérdéskör volt a kvíz habos oldala, hiszen a téma 
nem más volt, mint a sör. Témakörökként, valamint az összesített 
pontszámok alapján is kinevezték a győzteseket. A labdarúgás 
topikját a Csibészkutyák csapata nyerte. Az ünnepek a világ körül 
tematikában holtverseny alakult ki, ami nem más volt, mint a MÉK 
HÖK 1 és MÉK HÖK 2 csapata között. A sör témájának győztese 
a sajtos 2 volt, akiknek tagjai nemcsak a díjat vehették át, hanem 
más értékes nyereményekkel is gazdagodtak.

Ezt követte az összesített pontok alapján kisorsolt díjak átadása. 
„Egyrészt a nyeremény kulcs lesz, az ehhez járó jutalomhoz, vala-

mint ahhoz a lehetőséghez, hogy Debreceni Egyetemet képviseljék 

a budapesti döntőn” – mondta Győri Gábor, a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodás Karának Hallgatói 
Önkormányzatának alelnöke, aki esemény műsorvezetője volt. 

A harmadik helyezett a Makk Ászok lettek. A dobogón szerzett 
második helyezést sajtos 1 csapata nyerte el. A QuizMania győz-
tese a Csibészkutyák lett, akik összesen 13 ponttal előztek meg 
mindenkit, így ők képviselhetik Debrecent a budapesti, országos 
döntő során. 

Dér Amarilla, DEHDK PR- és Sajtóiroda, fotó: Kovács Roland 

A Válasz: QuizMania
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Idén tavasszal április 23-án 4. alkalommal került megrendezésre 
a Természettudományi és Technológia Kar szakok olimpiája, 
ahol a hallgatók a szaktársaikkal karöltve hét állomáson keresztül 
versengtek, hogy elnyerjék a legtalpraesettebb szak díját. A helyszí-
neket a korábbi évekhez hasonlóan az Egyetem téri szórakoztató 
egységek biztosították, azaz a sokak által jól ismert Koli Klub 
(Kolkáv), a Klinika szívében elhelyezkedő hangulatos Pulzus 
Kávézó, valamint a focirajongók legkedveltebb helye, a Teniszke. 
Minden állomáson két feladattal várták az állomásvezetők a ver-
senyzőket, valamint az Élettudományi Központ épülete előtt egy 
meglepetés Jägermeister állomással. 

Az eseményen 16 csapat vett részt, akik a rossz idő ellenére is 
kitartóan helytálltak az olimpiai próbákon. Az első feladatok kö-
zött az elmaradhatatlan Just Dance szerepelt, ahol a tánctudásukat 
mérhették össze a csapatok, majd a következőkben az úgynevezett 
sörlövöldén kellet helytállniuk, ami során egy pingponglabdával 
kellett eltalálni a fenn álló söröket, majd amíg a labda keresésére 
indult a másik csapat, addig volt idejük a sört elfogyasztani, e két 
megmérettetés a Kolkávban kapott helyet. 

A Pulzus Kávézóban a kártyavárépítő verseny és a fröccsamőba 
volt terítéken. A kártyavárépítés azonban nem a szokványos mó-
don történt, hiszen miután a hallgatók elfogyasztották a kitöltött 
kacsát, egy kisebb tornyot kellett építeniük úgy, hogy az ne dőljön 
össze. A kávézó terasza előtt található füves területen pedig fröccs-
amőba várta a versenyzőket, amely a gólyatábor éjszakai túrájá-
nak állandó játéka, azonban most a szakok olimpiáján is helyet 
kapott – lényege, hogy a testvércsapatok közül ki tudta a 3×3-as 
élethű nagyságú amőbapályán hamarabb megoldani a feladatot. 

A Pulzus és a Teniszke között az Élettudományi Központ előtt 
a meglepetés Jägermeister-állomáson egy labirintuson kellett 
végigmenniük a versenyzőknek bekötött szemmel a csapat többi 
tagjára támaszkodva, majd a labirintusból kijutva kaphatták meg 
a megérdemelt ajándékukat. A Teniszkében a kocsmasportoké 
volt a főszerep, a hallgatók csocsóban, valamint dartsban mutat-
hatták meg tehetségüket. A kinti feladatban pedig egy ügyességi 

TTK Szakok Olimpiája
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játékban, az úgynevezett lyukra dobóban jeleskedtek, ahol kis 
babzsákok segítségével bele kellett találniuk a különböző pontokat 
érő vödrökbe. 

A pontok összegzése után már csak az eredményhirdetés 
maradt, mely során a harmadik helyezett díját a Zegsz, kémia 
szakosokból álló csapat érdemelte ki. A második helyezést az 
előző félév bajnokai, a földrajz szerelmesei, az Egetverő Haderő 
nyerte el. Az olimpia nyertesei pedig az elektronika mesterei, a 
Mocskos Vaddisznók nevezetű villamosmérnök-csapat lett. Igen 
ám, de különdíjas olimpikonok is akadtak, méghozzá a Mutánsok 
csapata, akik az egész versenyt ketten egymásra utalva teljesítették.

Azonban itt még közel sem ért véget az este, hiszen a Kolkávban 
hajnalig tartó mulatság vette kezdetét, ahol a talpalávalót nem más 
szolgáltatta, mint DJ Kol&Káv. A TTK szakok olimpiája lassan 
beírja magát a történelemkönyvekbe, hiszen negyedik alkalommal 
regisztráltak több mint 150 jelentkezőt, és láthatólag az időjárás 
sem állíthatja meg ezt a lelkesedést, amit a mostani esemény is 
tökéletesen ábrázolt. A hallgatók összetartása és pozitív hozzáál-
lása a szervezőket is arra ösztönzi, hogy a jövőben is hasonlóan 
színes és élménydús rendezvényeket hozhassanak létre.

Dobos Viktória, 
fotó: Schuszter Bálint, Czombos Bence
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Az afrikai nők gazdasági helyzetének elemzése több perspektí-
vából is történhet, különösen, ha csak a kontinens társadalmi, kul-
turális és gazdasági diverzitására gondolunk. A földrész gazdaságai 
hatalmas változásokon mennek keresztül, ezzel is hozzásegítve 
az előrelépéshez és gyarapodáshoz az országokat. Mindazonáltal 
továbbra is jelen vannak a nemi alapú megkülönböztetések mint 
akadályok. Mai napig szignifikáns a nőkkel szembeni gazdasági 
egyenlőtlenségek száma, melyek során nem csak az érintett 
nők és hozzátartozóik mindennapjaira gyakorolhatnak hatást, 
hanem egész lakosságok gazdasági hatékonyságára és jólétére is. 
A gazdasági lehetőségek megszorítása több szempont alapján is 
megmutatkozik, a megjelenésükön a munkaerőpiacon, a jövede-
lemegyenlőtlenségeken, a hozzáférés hiányán a földtulajdonokhoz 
és számos más területen. Ezek a differenciák mélyen gyökereznek 
a társadalmi szerkezetben és normákban, melyek különbséget 
tesznek nő és férfi között, továbbá korlátozzák a nők gazdasági 
szerepekbe való integrálódását. Ennek következményeként nagy 
mértékben alulreprezentáltak a nők a gazdasági döntéshozatali 
folyamatokban, ideértve a politikai döntéshozói pozíciókat is, 
ezzel is rontva az alapproblémán. A nemi alapú egyenlőtlensé-
gek kezelése elkerülhetetlen ahhoz, hogy Afrika gazdaságilag és 
társadalmilag fejlődhessen. A következőkben bemutatom azokat 
az elsődleges gazdasági kihívásokat és akadályokat, amelyekkel a 
kontinens nőinek kell szembenézniük. A leírás során arra is rá 
szeretnék világítani, hogy a nőkkel szembeni megkülönböztetések 
leküzdése nemcsak etikai kötelesség, hanem gazdasági kényszerű-
ség is, mellyel hozzájárulhatunk egy inkluzívabb és igazságosabb 
társadalom létrejöttéhez Afrikában.

A főbb gazdasági kihívásai az afrikai nőknek:

Nemi alapú gazdasági egyenlőtlenségek: ez a kifejezés azokra 
a strukturális akadályozó tényezőkre utal, amelyek meggátolják 
a nők teljes jogú gazdasági részvételét. Ezek gyakran hozzákap-
csolhatók a kontinensen tradicionális nemi szerepekkel és a 
nők kisebb mértékű hozzáférésével az oktatáshoz és a pénzügyi 
forrásokhoz.

Munkaerőpiaci részvétel: a nők nagy mértékben jelen vannak a 
munkaerőpiacon, főként az informális és agrárszektorban. Jelen-
tősen magas az előbbi szektorban végzett munka Afrikában, ahol 
rendszerint önálló vállalkozóként vagy kisvállalkozóként vannak 
jelen a nők. Az informális szektor azt jelenti, hogy nem érvénye-
sek rájuk a hivatalos munkaügyi törvények, és nem részesülnek 
a formális munkaerőpiac előnyeiben. Ezek a munkavégzések 
lehetőséget biztosítanak a jövedelemszerzésre, azonban megany-
nyiszor együtt járnak a minimális munkajogi védelemmel és az 
alacsony jövedelemmel. Továbbá a pénzügyi források nehezebb 
hozzáférhetősége miatt, mint például a képzés, a hitel, a megta-
karítási számlák és a biztosítás, korlátozva van a potenciálja a 
vállalkozásaik fejlődésének és hogy új készségekre tegyenek szert. 
Ez a korlátozott rendelkezésreállás nem teszi számukra lehetővé 
azt sem, hogy beruházzanak a szükséges anyagokba és eszközökbe, 
így is akadályozva a termelékenységet és a jövedelem növekedését. 

Jövedelemegyenlőtlenségek: a nemi alapú munkaerőpiaci szegre-
gáció is nagymértékben fellelhető, ugyanis a nők többnyire csak 
kevésbé biztonságos és csekély bérezésű munkákat vállalhatnak, 
míg a jobb előmeneteli lehetőségekkel bíró és magasabb fizetésű 
pozíciók a férfiak által uraltak. Ez a jövedelemmegkülönböztetés 
abban az esetben is megfigyelhető, mikor ugyanazon képesítéssel 
és munkakörülményekkel rendelkeznek. A Világbank adatai sze-
rint a nők foglalkoztatási aránya jelentősen elmarad a férfiakétól, 
csakúgy, mint a jövedelmük.

Földtulajdon kérdése: a hozzáférés a földtulajdonokhoz és az 
öröklés joga sok afrikai országban a férfiakhoz kötődik, mely 
szintén tovább korlátozza a nőket az elől, hogy saját fizetésre 
tegyenek szert a mezőgazdaságban. Ez hozzájárul a szegénység 
feminizációjához, és a gazdasági önállóságuk elérését ássa alá.

Oktatáshoz való hozzáférés: az uNEsCo (Egyesült Nemzetek 
Nevelésügyi, Tudományos és Kulturális szervezete) adatai szerint 

Az afrikai nők gazdasági
helyzete
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a nők oktatáshoz való hozzáférése jelentősen korlátozott, különö-
sen a vidéki területeken, ami befolyásolja későbbi munkaerőpiaci 
esélyeiket. Míg sok afrikai országban ingyenes az alapfokú iskoláz-
tatás, a rejtett kiadások, mint a tankönyvek, egyenruha és az iskolai 
eszközök, nagy gazdasági terhet róhatnak a szegény családok 
hátára. Gyakorta előforduló eset, hogy a család anyagi helyzete 
a fiúgyermek iskoláztatását tartja előnyben. Ebből kifolyólag, ha 
a családi jövedelmet ki kell egészíteni, sok fiatal lány kénytelen 
fiatalon munkába állni és abbahagyni tanulmányait.

A kihívások ellenére számos kezdeményezés segítheti 
az afrikai nők gazdasági helyzetének javítását:

Női vállalkozók támogatása: számtalan afrikai országban in-
dultak programok e célból, melyeknek célja, hogy segítsék a nők 
üzleti készségeik fejlesztését és hogy javítsák a finanszírozáshoz 
való hozzáférést. Ezek mögött álló szervezetek, mint például az 
Afrikai Fejlesztési Bank (AfDB), célja a női vállalkozók gazdasági 
erejének megnövelése.

Digitális innovációk: új lehetőségeket nyithat meg a nők számára 
a digitális technológiák megismerése, részt vehetnek az online 
vállalkozások és e-kereskedelem területén. Ezen kezdeményezés 
mögött álló program célja, mint az African Women in Tech, hogy 
fejlesszék a digitális készségeiket, és el tudjanak helyezkedni az 
ICT (Információs és kommunikációs technológia) szektorban.

Jogi és politikai reformok: a földrész országai egyre több jogi 
és politikai reformot iktatnak be, hogy javítsák a nők gazdasági 
helyzetét. Ide sorolhatók a nők örökléshez és tulajdonjoghoz 
való jogainak megerősítése, a nemek közötti egyenlőtlenségek 
kiküszöbölésére vonatkozó törvények, valamint az ezt előmozdító 
politikai intézkedések. Ide tartoznak még az egyenlő munkáért 
egyenlő bért garantáló törvények, a munkahelyi zaklatás elleni 
védelem, valamint a szülési szabadság támogatása.

Fokozott figyelem az oktatásra és képzésekre: az oktatás kulcs-
fontosságú a gazdasági megerősítéshez. A sTEM (tudomány, 
technológia, mérnöki tudományok, matematika) oktatásának 
előtérbe helyezése, különösen a lányok számára, magasabb bé-
rezésű munkahelyopciókat eredményez a gazdaság gyorsabban 
gyarapodó szektorai felé. Emellett a piaci igényekhez igazított 
szakmai képzések elősegíthetik, hogy a nők be tudjanak illeszkedni 
a munkaerőpiacra.

Nők támogatása a vezetésben és döntéshozatalban: a vezető 
pozícióban dolgozó nők képviselete kulcsfontosságú a nemek 
közötti egyenlőség előmozdításához. A női vezetőket támogató 
programok megváltoztathatják a társadalmi felfogást, és bemu-
tathatják a nők potenciális szerepének értékét a gazdaságban.

Az erőszak elleni küzdelem: egyik legfőbb akadálya a nők gaz-
dasági részvételének a nőkkel szembeni erőszak. Ennek félelme 
befolyásolja a nők képességét a munkavégzésre, az utazásra és a 
közösségi tevékenyekben való részvételt is. Ez elleni küzdelem 
elengedhetetlen, így is bátorítva a nőket a bekapcsolódásra a 
biztonságos munkakörülmények megteremtésével.

Nemzetközi partnerségek és támogatások: a nemzetközi szer-

vezetek, valamint a magán- és filantróp szektor kulcsszerepet 
játszanak az afrikai nők gazdasági megerősítését célzó kezdemé-
nyezések támogatásában. Az erőforrások, szakértelem és háló-
zatok összekapcsolása felerősítheti a helyi erőfeszítések hatását.

Ahhoz, hogy megfelelő következtetéseket tudjunk levonni, meg 
kell értenünk, hogy az afrikai nők gazdasági helyzetének javítása 
nem csupán az igazságosság és egyenlőség kérdése vagy egy társa-
dalmi, gazdasági célkitűzés, hanem gyökerestől befolyásolni tudja 
a földrész gazdasági teljesítményét és gazdasági bőségét. A piaci 
részvételük elősegítése hozzájárul a növekedéshez, a fejlődéshez 
és a társadalom stabilitásának az erősítéséhez. 

Továbbá, a nők gazdasági erőforrásokhoz való hozzáférésének a 
javítása elősegíti a közösségek és családok jómódjának progresszi-
óját, mivel ők hajlamosabbak a jövedelmüket az egészségügybe, 
gyermekgondozásba és oktatásba fektetni. Ahhoz, hogy sikeres 
változásokat érjünk el, szükség van a civil társadalom kezdemé-
nyezéseire, nemzetközi közösség támogatására, és kormányzati 
intézkedésekre. A kölcsönös elkötelezettség az ügy iránt és az 
együttműködés meghozhatja a társadalmi normák és hozzáállások 
pozitív irányba való változását, amelyek hosszú távon támogatják 
a gazdasági és a nemek közötti egyenlőséget. 

A változás nem egyik napról a másikra fog megtörténni, de az 
afrikai nők gazdasági helyzetének folyamatos javítása érdekében 
elkövetett lépések már napjainkban is bizakodó változásokat 
indíthatnak el, melyeknek hatását akár generációkon át is lehet 
majd érzékelni. Ez nem csupán egy fejlesztési cél, hanem egy 
emberi történet arról, hogy hogyan lehet leküzdeni az előtted álló 
korlátokat és mindenkiben megvalósítani a lehetséges potenciált. 
Az elkötelezettség, kitartás és közös erőfeszítések révén az afrikai 
nők nem csak túlélőként, hanem Afrika jövőjének alakítóiként és 
gyümölcsöző közösségek építőiként léphetnek elő.

Nagy Éva

Források:
The World Bank, The World Bank in Africa, https://www.

worldbank.org/en/region/afr/overview#2
uN Women, https://www.unwomen.org/en/what-we-do/

economic-empowerment/facts-and-figures
Campos,Francisco Moraes Leitao (2019), Profiting from Parity 

: unlocking the Potential of Women’s Businesses in Africa : Main 
report (English) https://documents1.worldbank.org/curated/
en/501971553025918098/pdf/Main-report.pdf



2024. május26  unideb.hu sPORt

A Debreceni Egyetem honlapjának tájékoztatása szerint a 
2023/2024-es tanév I. félévében harmincnégy sportoló vett részt 
az egyetem élsportolókat segítő programjában. Az intézmény 
immáron tizenegyedik éve működteti a mentorprogramot a kettős 
életpályamodell részeként, hogy a fiatalok a hazai és világverse-
nyeken túl a vizsgákon is megállják a helyüket. Dr. Bácsné prof. 
dr. Bába Évát, a sportgazdasági és -menedzsment Intézet igazga-
tóját, a DE GTK stratégiai és kommunikációs dékánhelyettesét 
kérdeztük a mentorprogram múltjáról. Emellett néhány, a kez-
deményezésben résztvevő sportolót arról kérdeztünk, hogy mit 
nyújt nekik a mentorprogram.

– A DE vezetése már a 2000-es évek elején célul tűzte ki az 
egyetemi sport fejlesztését, mind a szabadidő, mind az egyetemi 
professzionális sport területén. Jó gyakorlatnak tartották az észak-
amerikai sportmodellt, ahol a sportolók egyetemi ösztöndíjasok-
ként versenyeznek, ami egyben a sportkarrierjük első állomása is 
lehet. Ezt a modellt próbálták meg adaptálni a hazai viszonyokhoz, 
így született meg az egyetem sportstratégiája. Ebben minden 
területre figyeltek, nemcsak a hivatásos és a szabadidős sporto-
lásra, hanem ezt megalapozandó a sporttudományi képzésekre 
és kutatásokra is. Egy olyan terv született, amely a sporthoz, a 
sporttudományokhoz kapcsolódóan próbált minden területen 
stratégiát megfogalmazni, amelynek keretein belül 2013-ban elin-
dítottuk a sportolói mentorprogramot is – mondta a kezdetekről 
Dr. Bácsné prof. dr. Bába Éva. 

– Egyetemünk hallgatói között mindig voltak neves sportolók, 
akik jó eredményeket értek el nemzetközi és hazai szinten is. A 
sportstratégia kialakítása során előtérbe került, hogy az edzések 
és a komoly sportolói leterheltség mellett megkönnyítsük az 
élsportoló hallgatóink életét, hogy a sportkarrier mellett elérjék 
a személyes céljukat is, és egyetemi végzettséget szerezzenek. 
Felmértük azt is, hogy az egyetem számára is előnyös, ha ezek a 
sportolók a nyilvánosság elé kilépve elmondják a tapasztalataikat 
az egyetemről és a mentorprogramról, felhívva a képzéseinkre és 
a lehetőségre a többi sportoló figyelmét is, ezáltal egy öngerjesztő 
folyamattá válhat a sportolók bevonzása és az egyetem ismert-
ségének növelése – mondta a sportgazdasági és -menedzsment 
Intézet igazgatója, aki elárulta, hogy az elmúlt bő egy évtizedben 
100-200 hallgató vett részt a programban. 

– risztov Éva olimpiai bajnok hosszútávúszó az elsők között 
élt a program kínálta lehetőséggel, ő hozta az egyetemre Papp 
Márk olimpikon úszót, ő pedig az ismeretségi körében lévő tán-
cosoknak ajánlotta a képzéseinket. Többek között Berki Krisztián 
is az egyetemünk hallgatója volt, és most is az ország különböző 
pontjairól járnak hozzánk sportolók; a mentorprogramban 
jelenleg is van székesfehérvári jégkorongozó, budapesti labda-
rúgó, de siófoki kötődésű kézilabdás is. Alapvetően a sportolói 
társadalom a nagysága ellenére eléggé zárt közeg, de a különböző 
sportágak között mégis van kapcsolat, így az egyetem és a prog-
ram híre szerintem viszonylag gyorsan elterjedt. A másik nagy 
előny, hogy az esetlegesen külföldön folytatott sportolói karrier 
sem áll a tanulmányok útjába, tökéletes példa erre Liu shaoang 
és Liu shaolin sándor. róluk mindig elmondjuk, hogy noha 

országot váltottak, de egyetemet nem, mert töretlenül folytatják 
a megkezdett képzéseiket a Gazdaságtudományi Karon. shaoang 
sportszervező alapszakra jár, én vagyok a szakdolgozati témave-
zetője, az előzetes megbeszélésünk alapján jön a záróvizsgára, és 
a diplomaosztón is itt lesz, ebben a félévben fog végezni. shaolin 
kereskedelem-marketing felsőoktatási szakképzésen tanul, sós 
Mihály a témavezetője, egymás közt egyeztetve mindkettőnk-
nek jó tapasztalata van a fiúkról, szorgalmasak, és igyekeznek a 
lehető legjobban teljesíteni a tanulmányaikban is. Természetesen 
az egyetem is mindent megtett azért, hogy zökkenőmentesen 
folytathassák a képzésüket, igyekeztünk rugalmasak lenni. A 
koronavírus-járvány után a Gazdaságtudományi Karon visszatért 
a személyes jelenléti oktatás, velük azonban a földrajzi távolságra 
való tekintettel kivételt tettünk. Egyéni tanrendes hallgatókként 
online vettek részt az előadásokon és konzultációkon, ha ad-
minisztratív problémájuk volt, akkor a mentorukkal, Dajnoki 
Krisztina tanárnővel is online egyeztettek. A kínai válogatott 
vezetői egyébként teljes mértékben támogatják a tanulmányaikat, 
mert ott is azt szeretnék demonstrálni, hogy fontosak a sportolók 
tanulmányai, fontos, hogy legyen olyan lehetőség a kezükben, ami 
biztos megélhetést biztosít a sport után is számukra. Elmondá-
suk szerint a kínai sportvezetők is büszkék arra, hogy egyetemi 
tanulmányokat folytatnak a Liu testvérek.

Végzés után sem engedik el a kezüket
Dr. Bácsné prof. dr. Bába Éva azt is elmondta, hogy szükség ese-

tén a képzések elvégzése után is igyekszik támogatni a sportolókat 
az egyetem, ebben pedig nagy segítséget jelentenek a debreceni 
sportszervezetek is.

Népszerű a kettős életpályamodellt 
támogató mentorprogram
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– Főleg a debreceni sportolók részéről szokott igény jelentkezni 
arra, hogy a képzés után a környéken találjanak a végzettségüknek 
megfelelő munkát, ők például a DEAC-ban és a DVsC-ben tudják 
folytatni a pályafutásukat. A sportolóknál gyakran megfigyelhe-
tő, hogy az egyetemi tanulmányaik elvégzése egybeesik azzal az 
időszakkal, amikor a sportolói karrierjüknek is a végére érnek, 
ezeknél az egyesületeknél pedig könnyen találnak a végzettségüknek 
megfelelő munkakört. Mórucz Ádám kézilabdázó a tanulmányait 
befejezve a DEAC-nál helyezkedett el, Bárány Donát még aktívan 
sportol, de a képzést követően a DEAC színeiben szeretné sport-
közgazdászként folytatni a pályafutását. Arra is számos példa van, 
hogy a diplomaszerzés után teljesen más területen helyezkednek el 
mentoráltjaink. Katona szidónia Miskolcon kosárlabdázott, amikor 
elvégezte a sportközgazdász mesterképzést, a záróvizsgán már arról 
számolt be, hogy abbahagyja a kosárlabdát, és teljesen más terü-
leten, egy kereskedelmi láncnál rögtön középvezetői beosztásban 

helyezkedik el, közgazdászként. Egyébként kellő elhivatottsággal 
bármelyik szakunkkal össze lehet hangolni a tanulást és a sportot, 
orvosi és jogi képzésen is volt már mentorprogramos sportoló. 

Dr. Bácsné prof. dr. Bába Éva azt is elmondta, hogy a programban 
részt vevő, a sportolókat támogató mentorok sokszor az intézeti 
vezetők közül kerülnek ki, így elmondható, hogy az egyetemen a 
legmagasabb szintről támogatják a sportolók kettős életpályamo-
delljét. – A többi hazai egyetem tudtommal nem működik ilyen 
jellegű rendszer a kettős életpályamodell támogatására, azonban 
tavaly novemberben a Magyar olimpiai Bizottság rendezett egy 
konferenciát, amely az egyetemi hallgatók kettős életpályamodell-
jének támogatásáról szólt. A minikonferenciát követően a MoB 
közel harminc felsőoktatási intézménnyel kötött megállapodást 
arról, hogy az intézmények a jövőben komolyabban odafigyelnek 
a sportolói kettős életpálya alakulására, elősegítésére. 

Vona Lilla, fotó: deac.hu, unideb.hu

MIHALIK GERGŐ, DEAC jégkorong, nemzetközi gazdálkodás 
– Tavaly szeptemberben kezdtem az egyetemet, ez az első évem. A gazdasági és műszaki 

irány érdekelt leginkább, majd idővel rájöttem, hogy a műszaki tanulmányok nem igazán 
egyeztethetők össze az élsporttal. Noha nem volt ismerősöm a szakon, a tájékoztatókból 
igyekeztem információkhoz jutni, eddig csak jó tapasztalataim vannak, azt kaptam, 
amire számítottam. Prof. dr. habil Fenyves Veronika rengeteget segít az ügyintézésben 
és a tanárokkal való kapcsolattartásban. Emellett az egyik diáktársam rendszeresen 
átküldi a tananyagot, ha hiányzok. Egyéni tanrendet kaptam, így nem kell kötelezően 
részt vennem az előadásokon és a gyakorlatokon, ennek ellenére a délutáni előadásokra 
igyekszem bejárni. Nagy segítséget nyújt a mentorprogram, tapasztalataim szerint mind 
a tanárok mind a szaktársaim nagyon segítőkészek. 

BATTAI SUGÁR KATINKA, DEAC vívás, rekreáció és életmód 
– Másodéves hallgató vagyok a Debreceni Egyetemen. Úgy választottam szakot, hogy 

az kapcsolódjon a sporthoz, illetve megtetszett, hogy a képzés után viszonylag széles a 
továbbtanulási lehetőségek skálája. Egy klubtársam és néhány ismerősöm járt már sport-és 
rekreációszervezésre, így nagyjából tudtam, mire számíthatok, azt azonban külön aján-
déknak tartom, hogy az oktatóim nagyon segítőkészek és nyitottak azzal kapcsolatban, 
hogy a tanulmányaim mellett élsportolok. Egyéni tanrendes vagyok, azonban mikor időm 
engedi, részt veszek az előadásokon, hiszen nekem is könnyebbség, ha bejárok. A tavaszi 
félévben ezt már nehezebb megoldani, mert akkor már javában zajlik a versenyszezon. A 
kardcsapat több tagja is egyetemista, velük összehasonlítva úgy gondolom, hatalmas segítség 
a Debreceni Egyetem által nyújtott mentorprogram. Dr. Bácsné prof. dr. Bába Éva tanárnő 
mentoromként rengeteget segít a tanulmányaimmal kapcsolatban, illetve az oktatóim a 
vizsgákkal kapcsolatban is rugalmasak, igyekeznek azokat a menetrendemhez igazítani. 

MóCSÁN BÁLINT, DEAC kosárlabda, gazdálkodás és menedzsment 
– A DEAC-hoz való csatlakozásomat követően felmerült bennem, hogy szeret-

nék a Debreceni Egyetemen tanulni, noha már van egy diplomám, amit az Idaho 
state university pszichológia szakán szereztem. Végül a Gazdaságtudományi Kar 
gazdálkodás és menedzsment szakára jelentkeztem, mert az Isu-n az első évemben 
voltak a képzés tárgyaival egybevágó tantárgyaim, azonban rájöttem, hogy engem 
annyira nem köt le ez a képzés. Most tervezek váltani, de mindenképpen maradok 
a Debreceni Egyetemen, egyelőre nézegetem az alapszakokat és a pszichológia 
mesterképzést, azonban utóbbit kissé bonyolultabb lenne elkezdeni a külföldi 
alapszakos diplomám miatt, amit még nem honosíttattam. A Mentorprogrammal 
teljes mértékben elégedett vagyok, az utóbbi félévben minden segítséget megkaptam 
az egyetemtől, ezért is szeretném megragadni ezt a lehetőséget, hogy a profi sport 
mellett felsőfokú tanulmányokat folytathassak.



2024. május28  unideb.hu sPORt

A tavalyihoz képest majdnem megtriplázódott az érdeklődők 
száma. 

Idén harmadik alkalommal rendezte meg a DEAC a népszerű 
családi napját. Május elsején a klub 20 sportága mutatkozott be 
a Dóczy József utcai sportcampuson. A DEAC-szakosztályok 
pavilonjainál sokan álltak sorban, az eseményen ezúttal is a sport-
ágválasztón volt a fókusz, az érdeklődők biztosan találtak maguk-
nak szimpatikus sportágat, a labdarúgáson, kézi- és kosárlabdán, 
valamint a jégkorongon és röplabdán túl az egyéni sportágak is 
népszerűek voltak, a vívás, lovaglás és a frizbi sok gyereket vonzott, 
míg a kislányokat a cheerleaderek bűvölték el. A nap folyamán 
több bemutatót is megtekinthettek a kilátogatók, a sétafocicsapat, 
a mazsorettesek, a karatésok és a cheerleaderek is felléptek. 

A résztvevő gyerekek a DEAC-Kaland keretein belül a sport-
ágak standjainál pecséteket gyűjthettek, amelyeket aztán értékes 
nyereményekre válthattak be. A kaland végeztével a legkisebbeket 
ugrálóvár és kézműves sarok várta. A szervezők a felnőttekre is 
gondoltak, ők a sportdiagnosztikai, Életmód- és Terápiás Központ-
nak (sET) köszönhetően ingyenes szűrővizsgálaton vehettek részt. 

A családi napot az FM90 Campus rádió élőben közvetítette. 
A kihelyezett stúdióban interjút adott többek között Bács Zoltán 
kancellár, Lóczi Lászlóné Kovács Marianna, a DEAC ügyvezetője, 
szántó sándor, a sET-center orvosigazgatója, számos sportoló és 
szakosztályvezető, valamint Papp László polgármester és széles 
Diána alpolgármester is.

DEAC családi nap 
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Négy sportágban: férfi futsalban, vízilabdában, ultimate frizbiben 
és cheerleadingben indított csapatot, és összesen hét érmet szerzett 
a Debreceni Egyetem a 2024-es MEFoB Fesztiválon, melynek a 
győri széchenyi István Egyetem volt a házigazdája. Az április 30. és 
május 3. között rendezett nagyszabású sporteseményen huszonhat 
felsőoktatási intézmény vett részt.

A MEFoB Fesztivált a Magyar Egyetemi-Főiskolai sportszövet-
ség indította útjára 2022-ben azzal a céllal, hogy legyen egy olyan 
multisportesemény, amelyen nem csupán sportolhatnak, hanem 
szurkolhatnak és szórakozhatnak is a hallgatók. Tavaly Debrecen 
volt a házigazdája a MEFoB Fesztiválnak. A rendezvényen ezúttal 
1448 sportolót láttak vendégül, akik a campuson felépített chill 
parkban kapcsolódhattak ki a versenyek között, míg az esti bulik a 
közös szórakozást szolgálták. 

Férfi futsalban a debreceniek címvédőként érkeztek Győrbe. 
A fiúk az első napon fantasztikus játékkal és lelkesedéssel 5-2-re 
legyőzték az ELTE szombathely együttesét, majd a döntőben a 
Pécsi Tudományegyetem gárdáját verték fölényesen, 6-2-re. Lente 
Lajos tanítványai ezzel megvédték címüket. Az aranyérem mellett 
valamennyi különdíjast is a Debreceni Egyetem csapatából válasz-
totta a szakmai zsűri. A torna legjobb játékosa Harmati Tamás lett, 
a legkiválóbb kapusnak Nyerges Andrást látták, a gólkirályi címet 
Papp Krisztofer hódította el, míg a legjobb edzőnek járó elismerést 
Lente Lajos vehette át.

A csapat tagjai: Harmati Tamás, Szatmári Ákos, Nyerges András, 
Tövisháti Máté, Bács Zalán, Papp Krisztofer, Molnár Szabolcs, Bakosi 
Máté, Nagy Ákos, Kiss Máté és Osztolykán Sándor. Edző: Lente Lajos

Férfi vízilabdában szintén címvédőként érkezett a DE csapata 
Győrbe, így egyértelműen a döntőbe jutás és a végső győzelem 

Megvédte MEFOB-bajnoki címét 
a DE férfi futsalcsapata 

volt a cél. Ennek megfelelően a csoportból veretlenül, mind a két 
mérkőzését megnyerve jutott tovább a debreceni formáció. A ne-
gyeddöntőben az egri Eszterházy Károly Katolikus Egyetem, majd 
az elődöntőben a Corvinus Egyetem csapata fölött győzedelmes-
kedtek Kőrösi Dávid tanítványai. A fináléban a Budapesti Műszaki 
és Gazdaságtudományi Egyetem csapatával mérték össze tudásukat 
a debreceniek. A döntő kemény küzdelmet hozott, végül 10-7-re 
alulmaradt a DE együttese, melynek az ellenfél mellett téves bírói 
ítéletekkel is fel kellett vennie a harcot. 

A csapat tagjai: Somorjai Péter, Rácz Máté Dávid, Somorjai Sebes-
tyén, Krizsai Bence, Krizsai Ádám, Gergely Bence, Kardos Márton, 
Rózsa Bence Péter, Macsi Patrik, Zsilák László, Macsi Martin, Farkas 
Miklós, Stefanidesz László Levente, Tőzsér Dávid, Kis Ferenc Ágoston. 
Edző: Kőrösi Dávid.

Az ultimate frizbi mérkőzéseit Vámosszabadi műfüves pályáján 
rendezték meg. A Debreceni Egyetem csapata az első napot három 
győzelemmel zárta. Másnap, az első mérkőzésen fölényes győzelmet 
aratott az egri Eszterházy Károly Katolikus Egyetem csapata fölött, 
azonban az elődöntőben vereséget szenvedett a szegedi Tudomány-
egyetemtől, így a negyedik helyen zárta a tornát. 

A csapat tagjai: Arany Tamás, Almási Bálint, Kovács Lilla, Hidi 
Kristóf Béla, Korompai Hunor, Kallos-Balogh Piroska, Gombos Nóra, 
Szuszik Csanád, Kálmánczhelyi Bence, Szalontai Petra, Cs. Szabó 
Bence. Edző: Fodor Dániel.

A DE cheerleading csapata több versenyszámban is megméret-
tette magát: a senior Freestyle Pom Team és a ssCT – senior show 
Cheer Team kategóriákban első helyezést értek el, a 3. helyen végeztek 
a sCGs L4 – senior Coed Group stunt kategóriában, míg a sCGs 
L5 – senior Coed Group stunt kategóriában az ezüst- és a bronzérem 
is a Debreceni Egyetem csapatának a nyakába került.

A csapat tagjai: Ócs Adrienn, Szegedi Fanni, Sári Gréta, Bakos Gréta, 
Hajdú Zsófi, Hajdú Adrienn Veronika, Sándor Anna Boglárka, Juhász 
Flóra Lilla, Fórián Réka Csenge, Csató Kinga, Puskás Júlia Kiara, Tóth 
Panna Kamilla, Illés Tamara Anita, Amani Khalpey, Cservák, Kata, 
Szűcs Viktória Krisztina, Elek István, Balogh Máté, Nagy Dániel, Mor-
vai Milán Róbert, Diószegi József Márk, Laboda Balázs, Lovas Miklós, 
Bujdosó Ákos, Abouelezz Hazem Alaaeldin Youssef, Gáspár Tekla, 
György Patrik, Harapkó Máté Tamás, Tanka Eszter Kincső, Sárinszky 
Nóra, Béres Babett, Daniela Galán Rojas, Juhász Gyöngyvér, Szécsényi 
Bodza, Pashina Aleksandra, Guti Boglárka. Edző: Ócs Adrienn

Sajtóközpont
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